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DEN HRADU
LUKOVA
V sobotu 24. září 2016 uspořádali členové 
Spolku přátel hradu Lukova za podpory 
Obce Lukov Den hradu Lukova. Cílem 
byla prezentace stavebně záchranných 
prací a všeho toho, co se v areálu hradu 
vybudovalo nového. Za těmito výsledky 
stojí velké úsilí členů SPHL i dobrovol-
níků, podpora od sponzorů a především 
mnoho odpracovaných hodin.
Program byl zahájen mší svatou  
v kapli sv. Jana Křtitele, kterou celebro-
val duchovní správce lukovské farnosti  
P. Jan Mach.
Po mši následovalo slavnostní otevře-
ní výstavy v paláci horního hradu pod 
názvem Duch renesance. Slavnostního 
otevření se ujali pánové: Ing. Jiří Holík 
– předseda SPHL a projektový mana-
žer, Ing. Ladislav Kryštof – radní Zlín-
ského kraje pro správu kultury, církve, 
památkové péče a cestovního ruchu  
a Jiří Jangot – starosta obce Lukov.
Další zajímavou výstavu připravilo 
Středisko volného času Holešov. By- 
ly zde vystaveny výtvarné práce dětí  
základních a speciálních škol z Holešova  
a jeho okolí. Výtvarné práce byly věno-
vány výročí 700 let od narození Karla IV.
V odpoledních hodinách program po-
kračoval vyhlášením soutěže O KO- 
LÁČ ČERNÉ PANÍ, pořádané pro-
dukčním týmem filmařů, kteří na hra- 
dě v srpnu dokončili natáčení celove- 
černí pohádky.
Na závěr slavnostního dne byla otevře-
na zrekonstruovaná věž Svatojánka, 
která poskytne turistům krásný výhled 
do širokého okolí.

ADVENTNÍ JARMARK
NA HRADĚ LUKOVĚ
(19. 11. 2016)
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Vážení spoluobčané,

rok s rokem se sešel a před sebou máte poslední letošní číslo Lu-
kovského zpravodaje.

Rok 2016 nebyl z hlediska investičních akcí tak významný jako léta 
předcházející. Nacházíme se v období, kdy se v celé republice při-
pravují projekty nové a kdy čekáme na vhodné dotační tituly, které 
by opět přispěly k rozvoji naší obce. Ale i přesto se Lukov rozvíjel.  
V průmyslové zóně vyrostly nové objekty, stavební ruch panuje  
v budově nákupního střediska, přibylo nových rodinných domů.

Již tradičně jsme se potkali na mnoha kulturně společenských  
a sportovních akcích - ať již před obecním úřadem, v místní  
škole, na hradě či na hřišti. Pestrá byla i činnost lukovských  
spolků a sdružení.

Na závěr Vám všem chci popřát krásné vánoční svátky, abychom se dokázali na konci roku vyhnout alespoň  
na chvíli celoročnímu shonu. A aby rok 2017 byl úspěšný a pokud možno bez komplikací všeho druhu.

Jiří Jangot, starosta

KULTURNÍ KOMISE
POŘÁDÁ

Obecní úřad Lukov ve spolupráci se ZŠ, MŠ 
a rodiči připravuje dětský karneval, který 
se uskuteční 25. února 2017 od 15.00 hod. 
v sále VÚB Lukov.

Můžete se těšit na Jirku Hadaše a jeho tým, který 
bude děti karnevalem provázet. Připraveno bude 
občerstvení, malování na obličej a také bude zajiš-
těna bohatá tombola základní a mateřskou školou.

Na sobotu 4. března 2017 připravujeme ma-
sopustní rej masek v čele s medvědem, na 
který zveme všechny občany. Masky jsou 
srdečně vítány!

Program:
• Tradiční zabijačka
• Shromáždění masek v 10.00 hod. 
 před hasičskou zbrojnicí
• Hudební doprovod 
 Lukáš Chromek a Tomáš Přívara
• Průvod masek projde malým okruhem 
 po obci, návrat k hasičské zbrojnici

KRÁTKÉ ZPRÁVY 
Z LUKOVA
V PRVNÍM ČTVRTLETÍ ROKU 2017 SE PŘIPRAVUJE OTEVŘENÍ
PRODEJNY OVOCE, ZELENINY A ZDRAVÉ VÝŽIVY V LUKOVĚ

Koncem prázdnin ukončila svou činnost prodejna Zverimexu a o uvolněný 
prostor projevil zájem nový nájemník. Rád by nabídl zákazníkům čerstvou 
zeleninu, ovoce, různé produkty od okolních farmářů a výrobců, včetně stále 
více preferované zdravé stravy. Prodejna se pomalu připravuje na své ote-
vření, které by mohlo nastat v následujícím roce v měsíci únoru či březnu. 
Podrobnější informace o nabídce a termínu otevření přinese další číslo Lu-
kovského zpravodaje.

Z důvodu čerpání řádné dovolené bude Obecní úřad Lukov 
uzavřen v období od 27. 12. do 30. 12. 2016.
Sběrný dvůr bude ve dnech 24. 12. a 31. 12. 2016 uzavřen.
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USNESENÍ
Z 12. ZASEDÁNÍ ZASTUPITELSTVA OBCE LUKOV
konaného dne 19. 10. 2016   

Zastupitelstvo obce Lukov, v souladu s ustanovením § 84 zákona č. 128/2000 Sb. o obcích, ve znění 
pozdějších předpisů:

 • 125/2016
ZO ruší usnesení č. 260/2014, ze dne 24. 9. 2014. 

 • 126/2016
ZO schvaluje prodej pozemku p.č. 1273/101 o výměře cca 160 m2 v k. ú. Lukov u Zlína, který vznikl na zákla-
dě GP č. 1182-0099/2014, za cenu 750 Kč/m2 bez DPH a pověřuje starostu obce podpisem smlouvy. Náklady 
spojené s převodem hradí kupující.

 • 127/2016  
ZO ruší usnesení č. 101/2016, ze dne 20. 4. 2016.
 
 • 128/2016  
ZO schvaluje v souladu s ust. § 85 odst. a) zák. č. 128/2000 Sb., o obcích, ve znění pozdějších předpisů prodej pozemku 
p. č. 1571/76 o výměře 1028 m2, v k. ú. Lukov u Zlína, vzniklého na základě GP č. 1250-0015/2016, za cenu 500 Kč/m2 
bez DPH a pověřuje starostu obce podpisem smlouvy. Náklady spojené s převodem hradí kupující.

 • 129/2016  
ZO ruší usnesení č. 261/2014, ze dne 24. 9. 2014.

 • 130/2016  
ZO schvaluje prodej RD č. p. 140, včetně pozemku st. 174/2 v k. ú. Lukov u Zlína společnosti OBOZ Zlín, 
s.r.o., Rašínova 69, Zlín, 760 01, IČ: 25516116, za cenu 250 000 Kč a pověřuje starostu obce podpisem smlou-
vy. Náklady spojené s převodem hradí kupující.

 • 131/2016
ZO bere na vědomí dopis pana JUDr. Bc. Michala Březovjáka, který zastupuje pana Oldřicha Julinu, K Be-
zedníku 375, Lukov, kterým žádá o vydržení části pozemku p. č. 790/3 v k. ú. Lukov u Zlína.

 • 132/2016  
ZO schvaluje navýšení provozního příspěvku na rok 2016 pro Mateřskou školu Lukov, příspěvková organi-
zace o částku 80 tis. Kč. 

 • 133/2016  
ZO schvaluje rozpočtové opatření č. 3/2016.

 • 134/2016 
ZO upravuje v souladu s ustanovením § 84 odst. 2 písm. M zákona č. 128/2000 Sb. o obcích ve znění pozděj-
ších předpisů složení Kontrolního výboru tak, že ukončuje členství paní Ing. Radaně Krüsselin a schvaluje 
jako nového člena pana Karla Perdocha.

 • 135/2016 
ZO schvaluje výši měsíčních odměn pro nového člena Zastupitelstva obce Lukov pana Karla Perdocha. Od-
měna bude poskytována ode dne přijetí tohoto usnesení.

 • 136/2016 
ZO bere na vědomí informace o provozu VÚB Lukov v období od 1. 1. 2016 do 30. 9. 2016.

 • 137/2016 
ZO bere na vědomí dokument s názvem „Víceúčelová budova obce Lukov“, který předložili zástupci Sdružení 
nezávislých kandidátů Lukov budoucnosti.

 • 138/2016 
ZO bere na vědomí zpracované studie „Rozšíření sběrného dvoru Lukov“ a „Studii revitalizace sportovního 
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areálu v Lukově“ a informace místostarosty o připravovaných dotačních možnostech obce Lukov v plánova-
cím období 2014 – 2020.

 • 139/2016  
ZO bere na vědomí zápis Kontrolního výboru č. 10, ze dne 29. 9. 2016 a zápis Finančního výboru č. 2/2016, 
ze dne 22. 6. 2016 a ukládá místostarostovi zajistit odstranění nedostatků v termínu do 31. 12. 2016.

 • 140/2016
ZO schvaluje navázání spolupráce s městem Bojnice (Slovenská republika) na využití možnosti přeshraniční 
spolupráce, ze které bude možné čerpat dotace na společné projekty v následujícím plánovacím období 2014 
– 2020 a ukládá radě obce předložit ZO konkrétní projekty, nejpozději do 30. 6. 2017.

 • 141/2016 
ZO ukládá radě obce učinit kroky k zajištění technického a finančního chodu prostorů v budově VÚB, které 
obec nejvíce potřebuje pro udržení lékařských služeb obyvatelům obce v termínu do 31. 1. 2017. Ostatní ne-
využívané prostory budou od 28. 2. 2017 uzavřeny a technicky zakonzervovány.

ZPRÁVY Z JEDNÁNÍ RADY OBCE LUKOV   
        

Rada obce se schází pravidelně každých čtrnáct dnů, vždy ve středu v 15.00 – 19.00 hod. Dle zákona č. 128/2000  
Sb. o obcích, je jednání rady obce neveřejné. Avšak naším zájmem je informovat obyvatele Lukova o všem podstatném, 
co rada obce projednává. Proto jsem zde vybral nejdůležitější body, které byly řešeny. 

Od posledního vydání Lukovského zpravodaje proběhla tři jednání RO (5. 10., 2. 11. a 16. 11. 2016).

• RO bere na vědomí grafické návrhy na značení ulic v Lukově, zpracované panem Martinem Lysákem.  
 Tyto návrhy budou ještě předloženy na jednání Zastupitelstva obce Lukov.

• RO schvaluje nákup 5 ks vánočních ozdob na sloupy veřejného osvětlení v podobném stylu, jako máme již   
 vánoční výzdobu zakoupenou.

• RO schvaluje zpracování projektového záměru a žádosti o dotaci na projekt „Rozšíření Mateřské školy Lukov  
 o novou třídu“ do IPRÚ Zlína a IROP.

• RO bere na vědomí možnost přeshraniční spolupráce se slovenským městem Bojnice, kde by mohla obec 
 Lukov získat finanční prostředky na podobné projekty obou obcí, až do výše 90 % uznatelných nákladů.

• RO bere na vědomí informaci místostarosty o zpracování energetických štítků budov v majetku Obce Lukov,  
 které jsou povinné pro vlastníka takových nemovitostí.

Pokud bude mít někdo zájem o podrobnější informace, nejen k těmto bodům, velmi rád je zodpovím. 

Michal Teplý, místostarosta
Kontakt: mistostarosta@lukov.cz

V Lukově dne 19. 10. 2016
Jiří Jangot – starosta 

Michal Teplý – místostarosta



STÁLE OPAKUJÍCÍ SE PROBLÉM V OBCI LUKOV 
VOLNĚ POBÍHAJÍCÍ PSI        

Na tomto místě uvádíme jen některé části 
této vyhlášky – články, které se nejvíce tý-
kají problematiky volně pobíhajících psů.

Zastupitelstvo obce Lukov rozhodlo na 
svém zasedání před třinácti lety, usnese-
ním číslo 602, vydat na základě ustanovení  
§ 10 zákona č. 128/2000 Sb., o obcích (obec- 
ní zřízení) a podle § 84 odst. 2, písm. i)  
zákona č. 128/2000 Sb., o obcích, ve znění 
pozdějších předpisů, tuto obecně závaz- 
nou vyhlášku.

Vzhledem k tomu, že se stále opaku-
jí stížnosti občanů na volně pobíhající 
psy po naší obci, porušují tito majitelé 
svým chováním tuto vyhlášku. 

Vymezenými veřejnými prostranstvími 
jsou pro účely této obecně závazné vyhláš-
ky tato veřejná prostranství: 
a)   všechny ulice na území obce
b) veřejná zeleň, a to park naproti  
domova důchodců a v parku u Božích muk,  
park u Pivovaru, funkční a rekreační 
zeleň na prostranství okolo víceúčelové 
budovy, prostranství před obecním úřa-
dem, okolí kostela, park u sv. Jana Ne-
pomuckého a prostranství okolo Bělovod- 
ských rybníků.

Pohyb psů na veřejných prostranstvích:
1.  Na hrací plochu fotbalového hřiště, 
na všechna hřiště, pískoviště, na místa  
v blízkosti dětských prolézaček je zaká-
záno přinášet nebo přivádět psy. Tento 
zákaz se nevztahuje na služební psy při 
výkonu služby a na vodící psy doprová-
zející nevidomé. 

Na vymezených veřejných prostranstvích 
je majitel povinen mít psa uvázaného na 
vodítku a psa opatřit i náhubkem. Toto 
ustanovení se nevztahuje na služební psy 
při výkonu služby.

2. Není-li osoba, kterou pes doprovází, 

schopna vzhledem ke svému fyzickému 
stavu či zdatnosti zajistit ovladatelnost psa 
pomocí vodítka, nebo je-li tato osoba mladší 
15 let, je povinna použít současně s vodít- 
kem i náhubek.

3. Psi pohybující se volně bez dozoru na 
veřejných prostranstvích mohou být po-
važováni za toulavé psy ve smyslu zvlášt-
ního právního předpisu a mohou být od-
chyceni. Postup při odchytu toulavých psů  
a další nakládání s nimi upravuje zvláštní 
právní předpis.

Kontrola a sankce:
Porušování ustanovení této obecně závaz-
né vyhlášky bude postihováno podle obec-
ně závazných právních předpisů.

Dále chci občany upozornit na venče-
ní psů mimo veřejná prostranství obce, 
tj. na loukách, polích, v lese. Dle zákona  
č. 449/2001 Sb., o myslivosti, jsou tyto 
pozemky zahrnuty do uznané honitby 
dle tohoto zákona. Mnozí vlastníci těch-
to pozemků si nepřejí, aby tato činnost na 
jejich pozemcích probíhala. Majitelé psů 
by si měli uvědomit, že dle tohoto záko-

na, pokud je porušován § 14, jsou mysli-
vecká stráž a hospodář v uznané honitbě 
oprávněni dle písmene e) usmrcovat v ho-
nitbě toulavé psy, kteří mimo vliv svého 
vedoucího ve vzdálenosti větší než 200 m 
od nejbližší nemovitosti sloužící k bydlení 
pronásledují zvěř; pokud je tato nemovi-
tost umístěna na oploceném pozemku, po-
čítá se vzdálenost od jeho oplocení. Toto 
oprávnění se nevztahuje na psy ovčáckých 
a loveckých plemen, na psy slepecké, zdra-
votnické, záchranářské a služební. Vážení 
spoluobčané, chov psů k vesnici vždy 
patřil. Někdo chová psa pro výkon 
myslivosti, někdo jen tak pro radost, 
důvodů může být mnohem více. K cho-
vu psů (ale i dalších zvířat) však pat- 
ří i odpovědnost.

Byl bych rád, aby nedocházelo ke zby-
tečným poraněním, škodám na majet-
ku, aby se děti ani dospělí nebáli volně 
pobíhajícího psa na ulici, či dokonce na 
vlastním pozemku před domem, kam se 
může nikým nekontrolovaný pes rov-
něž nečekaně dostat.

Jiří Jangot, starosta obce

Vzhledem k tomu, že se stále opakují stížnosti občanů na volně pobíhající psy po naší obci, porušují jejich majitelé 
svým chováním stále platnou OBECNĚ ZÁVAZNOU VYHLÁŠKU č.3/2003 o VEŘEJNÉM POŘÁDKU.

Celá vyhláška je volně dostupná na internetové adrese: www.lukov.cz/vyhlasky-dokumenty-formulare/
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TERMÍNY SVOZŮ ODPADŮ 2017
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3. 10. 31. 10. 28. 11  -  -  -  -  -  -

TERMÍNY SVOZŮ TO
Sáčkový svoz plastů

TERMÍNY SVOZŮ NO 3. 5. 18. 10. Zpracovala: Anna Válková

 Přihláška k registraci v příloze LZ 6/2016

TERMÍNY SVOZŮ SKO
Smíšený komunální  

odpad

Milí spoluobčané,

v této hektické předvánoční době, Vám jménem našeho „Sdružení nezávis-
lých kandidátů LB“, přejeme dostatek energie pro zvládnutí všech nezbytných 
předvánočních činností. Přejeme Vám však také tolik potřebný odpočinek, pří-
jemný čas strávený s rodinnou a hlavně dostatek času pro sebe sama. Víme, 
že v každodenním shonu máme zřídka čas zastavit se a dumat nad příčinami 
a souvislostmi např. v dění naší obce. Proto jste si také zvolili své zastupitele, 
kteří se na chodu obce podílejí v zájmu svých voličů.

Jedním z cílů našeho sdružení, je otevřená informovanost spoluobčanů o všem, co se projednává na obecním zastupitel-
stvu. Za tímto účelem hledáme řešení, jak informovanost prohloubit, aby se každý z občanů mohl seznámit s projekty, 
názory a komentáři Vašich zastupitelů. A nejen to. Rádi bychom Vám dopřáli možnost sledovat „Osud“ naším sdruže-
ním předložených materiálů k jednání v zastupitelstvu a jejich aktuální vývoj.

Budoucnost obce nám není lhostejná. Zní to jako fráze, ale jak si zde budeme žít, zaleží opravdu na nás všech. Je-li něko-
ho cílem „Život v ulitě“, není to cílem naším. Rádi bychom uvítali každého s vlastním názorem. Jiný úhel pohledu bývá 
mnohdy inspirativní a může nám pomoci posunout se dál.

Přihlásíme se Vám s novinkami i v dalších zpravodajích.

Nyní už jen přejeme klidné prožití vánočních svátků a šťastné vykročení do roku 2017!

Zastupitelé za SNKLB: Karel Perdoch, Ing. Pavel Zálešák

LIMITOVANÁ EDICE STOLNÍHO LUKOVSKÉHO KALENDÁŘE
PRO ROK 2017 JE MOŽNOST ZAKOUPIT V KANCELÁŘI OÚ LUKOV
Lukovský kalendář 2017, je vydán pouze v limitované edici,  
v prodeji bude pouze 120 ks. Pokud občané projeví zá- 
jem, mohl by se v příštím roce náklad zvýšit.

Kalendář je strukturován jako plánovací a doplněn foto-
grafiemi přírody, života a kulturními akcemi v Lukově.

Obsahuje daňový kalendář, plán svozů odpadů a kultur-
ních akcí konaných v roce 2017 v Lukově.
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NÁKUPNÍ STŘEDISKO
INVESTICE DO OBJEKTU OD ROKU 2012

Po dlouhých peripetiích byla dokončena 
oprava druhého patra budovy nákup-
ního střediska, včetně celkové rekon-
strukce střechy. Vznikl tak nový pros- 
tor pro komerční využití, který bude 
dlouhodobě zajišťovat stálý příjem  
z pronájmů daných prozoven. Jak jsem 
již zmínil v minulém čísle LZ, bude 
zde otevřena nová prodejna kol a spor-
tovních potřeb (CYKLOMira), ordina-
ce MUDr. Uríkové, která je lektorkou 
tradiční čínské medicíny a kemická díl-
na. Prodejna kol a sportovních potřeb 
se bude připravovat během zimního 
období a otevřít by se mohla na konci  
1. čtvrtletí 2017. Stejné to bude  
i s keramickou dílnou. MUDr. Uríková 
již plně funguje v nových prostorech.

Celkové náklady na opravu druhého 
patra budovy nákupního střediska, 
včetně kompletní výměny střechy, 
izolace severní a východní stěny budo-
vy, dosáhly výše 4,29 mil. Kč. Touto 
investicí jsme realizovali kompletní re-

konstrukci vnitřních prostor dané bu- 
dovy. Došlo k výměně oken v celém 
patře, osazení nových vstupních dveří, 
položení nových podlah, vybudování 
nového sociálního zařízení, kompletní 
výměně rozvodů elektřiny, vody, od-
padů a tepla, včetně nového plynového 
kotle a k celkové výměně střechy, do 
které na několika místech zatékalo. 

Pro připomenutí bych rád zmínil 
historii budovy od doby, kdy jsme 
ji zakoupili. Nákupní středisko kou-
pila Obec Lukov v roce 2012 za  
4,6 mil. Kč, včetně parcely pod budo- 
vou a dalšího přilehlého pozemku. In-
vestice do rekonstrukce 1. patra ná-
kupního střediska činila cca 2,3 mil. 
Kč, oprava schodů a nové parkoviště 
představuje cca 300 tis. Kč a oprava 
druhého patra vyšla na 4,29 mil. Kč, 
včetně nové střechy. Celkově tedy 
jsme do budovy nákupního střediska 
investovali od roku 2012 cca 11,5 mil. 
Kč, včetně jejího nákupu. Vzhledem  
k její strategické poloze uprostřed obce 
je pro většinu obyvatel Lukova přija-
telně dostupná, aby se dala v co nejširší 
míře využít. Jsem přesvědčen , že bude 
dobře sloužit pro všechny občany.

Michal Teplý,  
místostarosta

ZLÍNSKÝ KRAJ ZÍSKAL OCENĚNÍ PEČOVATELKY ROKU 2016
Ocenění nejlepší pečovatelky v terénních službách roku 2016 získala pracovnice vizovického Doteku.
Slavnostní ceremoniál u příležitosti předání Národní ceny Pečovatelka roku 2016 se uskutečnil 15. listopadu 2016 v Praze na Novo-
městské radnici. Naše kolegyně Alena Čížková se dostala mezi 5 nejlepších pečovatelek v republice, proto jsme s napětím očekávali 
výsledné rozhodnutí odborné poroty.
Patronkou celé „soutěže“ byla Hana Maciuchová, která svým milým projevem dokázala ocenit těžkou práci všech pečovatelů a úctu  
k tomuto povolání. Slavnostním ceremoniálem provázela Marie Retková, promluvila také spousta zajímavých hostů a v neposlední 
řadě hudební skupina Goja.

A jak to všechno dopadlo?
V kategorii Pečovatelka v terénních službách se na nejvyšší příčce umístila Alena Čížková z vizovického Doteku.
Je pro nás velkou ctí, že máme mezi sebou nejlepší pečovatelku roku 2016, ale hlavně člověka, který šíří kolem sebe hezkou náladu a i v těžkých chvílích 
dokáže povzbudit úsměvem i milým slovem.                                                                    

Za společnost Dotek Vizovice Jarmila Zatloukalová
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OHLÉDNUTÍ ZA CESTOPISNOU PŘEDNÁŠKOU
NA TÉMA KANADA

Co nutí člověka vzít batoh na záda  
a na pár dní odejít na místa, kde nejsou 
žádné stopy civilizace? Snad touha po 
poznání, snad obdiv k přírodě… Spo-
lehnout se jen sám na sebe, chce jistě 
dostatek odvahy a odhodlání.

Na tyto, a ještě mnohé další otázky, 
se nám snažil odpovědět cestovatel Jiří 
Lehejček, vystudovaný fyzický geograf  
a lesní ekolog. Sešli jsme se na jeho před-
nášce v říjnu 2016 v místní knihovně.

V příjemném prostředí knihovny jsme 
se na 90 minut ocitli v krásné a divoké 
přírodě Kanady. Následovalo poutavé 
vyprávění zážitků a poznatků, doplně-
né prezentací fotografií.

Viděli jsme nekonečné hory, jeskyně, 
vodopády, jezera, ale také přípravu 
krocana na ohni ke Dni díkůvzdání  

v dešti v horské divočině nebo běžný 
život Kanaďanů.

Zúčastnění si společně strávený 
čas se sympatickým cestovatelem  

nejen užili, ale odnesli si s sebou  
i spoustu poznatků.

Rádi bychom i nadále s panem Le-
hejčkem spolupracovali, a proto pro vás 
zase připravíme „návštěvu na dálku“ 
dalších zajímavých míst jako je Arkti-
da, Mongolsko nebo Island.

O připravované přednášce vás budeme 
informovat na webových stránkách 
obce a také v Lukovském zpravodaji.

Pevně věříme, že se v knihovně opět  
setkáme, a to ještě ve větším počtu.

Za Kulturní komisi Obce Lukov
Miroslava Holíková, Karel Perdoch

KLUB MAMINEK LUKOV
Každé středeční dopoledne se scházíme s dětmi v naší 
klubíkové herně. Děti si hrají s krásnými hračkami, ma-
lují na tabuli, občas nám něco uvaří v dětské kuchyňce.  
V klubíku si nejen hrajeme, ale taky tvoříme. ,,Pan Pod-
zim“ krásně zbarvil listí, tak jsme toho využily a s dětmi 
vytvořily z listí ježky. 

Klub maminek pořádá i přednášky pro maminky. Jedna 
z nich se konala 2. listopadu 2016. Tématem byla Charta 
práv hospitalizovaných dětí aneb co je nutno vědět při 
pobytu dítěte v nemocnici či u lékaře. Tuto přednášku 
vedla Bc. Radka Vyoral Krakovská, DiS. Pro maminky 
měla velký přínos, dozvěděly se informace, které jsou vel-
mi důležité a užitečné, a proto je nutné je znát. Během 

následujících měsíců budou na programu další zajíma-
vé přednášky. Celý program lukovského klubu maminek 
můžete zhlédnout ve vývěskách či na webu obce Lukov.

Blíží se Vánoce, pro děti jistě nejkrásnější svátky  
v roce. A co více si přát než plno krásných chvil 
strávených v rodinném kruhu. Děti ať najdou pod 
stromečkem dárečky, o kterých snily. V novém roce 
2017 vykročme tou správnou nohou tak, aby si nás 
našlo zdraví a láska.

Krásné Vánoce a šťastný nový rok 2017 přeje
Klub maminek Lukov
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MOŽNOSTI POSKYTOVÁNÍ POMOCI SOCIÁLNĚ SLABÝM 
SKUPINÁM OBYVATEL A JEJICH PRAKTICKÉ USKUTEČŇOVÁNÍ 
V NAŠEM OKOLÍ – AKTIVITA MO KDU-ČSL LUKOV

Dne 9. října 2016 uspořádala MO KDU-ČSL Lukov ve spolupráci s ŘKF Lukov besedu na 
téma – „Možnosti poskytování pomoci sociálně slabým skupinám obyvatel a jejich praktic-
ké uskutečňování v našem okolí “. 

Besedy se zúčastnila paní Michaela 
Bláhová – zastupitelka Zlínského kra-
je a vedoucí Centra denních služeb pro 
seniory „Domovinka,“ které je jedním 
ze středisek Charity Zlín.
Při této besedě byla mj. prezentová-
na činnost Institutu Krista Velekněze 
(IKV) v Žakovcích,  okres Kežmarok 
na Slovensku, které v roce 1991 založil 
a dodnes řídí katolický kněz P. Ma- 
rián Kuffa. Tento institut má své  dvě 
pobočky také v Česká republice –  
v Choryni a v Bílé Vodě.

V rámci této besedy byl promítnut 
dokumentární film s názvem „Opři  
žebřík o nebe“. Tento film pojedná-
vá o činnosti  IKV. Natočila ho česká 
režisérka Jana Ševčíková. Film získal  
významné ocenění jak u nás, tak  
i v zahraničí.

Všichni přítomní ocenili snahu po-
máhat lidem v nouzi a souhlasili s ná- 
vrhem, aby tato aktivita nebyla brána 
jako jednorázová akce, ale stala se tr-
valou aktivitou všech zájemců pod pat- 
ronací KDU-ČSL MO Lukov a ŘKF 
Lukov, za aktivní spolupráce s Chari-
tou Zlín a IKV Žakovce. 

Paní Michaela Bláhová představila čin- 
nost Centra  denních  služeb pro se- 
niory „Domovinka“. 

Toto středisko vytváří podmínky k to- 
mu, aby uživatelé  mohli prožívat důs- 
tojné stáří v maximální sociální in-
terakci se svým okolím a současně je 
směruje ke zvýšení jejich sociokultur- 
ní úrovně. Velký důraz je kladen na po-
silování vlastní samostatnosti uživatelů  
a jejich motivace k vlastní iniciativě  
při realizaci denních programů.

SLUŽBA, REALIZOVANÁ OD 
ROKU 2006, NAPLŇUJE SVÉ 
POSLÁNÍ A CÍLE
• reaguje na akutní i chronické 

tíživé či krizové zdravotní a sociál- 
ní situace v životě seniorů, obyvatel 
Zlína a okolí, kteří nemohou zůstat 
sami ve své domácnosti
• zajišťuje bezpečné a odborné 
 služby uživatelům
• realizuje představy uživatele  
 o náplni (průběhu) jeho pobytu  
 v centru denních služeb
• iniciuje a motivuje v rámci možností 
 uživatele služby k samostatnosti
• aktivizuje schopnosti uživatelů
• umožňuje seniorům trávit část  
 dne ve společnosti vrstevníků
• respektuje soukromí uživatelů
• dodržuje práva uživatelů
• předkládá uživatelům 
 duchovní podporu
• nabízí důstojné prostředí
• pomáhá rodinám, které pečují  
 o své blízké seniory
• poskytuje péči dle zákona   
 108/2006 Sb. o sociálních 
 službách v platném znění 

Za Charitu Zlín vystoupila dále paní 
Ludmila Holubová, která byla zvole-
na kontaktní osobou Farního dobro-
volného střediska pro farnost Lukov. 
Paní Holubová přítomné seznámila  
s činností tohoto střediska, jehož zři-
zovatelem je Charita Zlín a se zámě-
rem nabízet seniorům a osamělým 
spoluobčanům též možnost setkávání 
se v prostorách Pastoračního centra. 
Hlavním cílem je nabízet zprostřed-
kování  sociální a zdravotní pomo-
ci potřebným spoluobčanům z výše 
uvedených programů Charity. Paní 
Holubová je i kontaktní osobou pro 
zájemce o tyto služby a přivítá i další 
dobrovolné spolupracovníky.

Jedná se o pomoc dobrovolných spo-
lupracovníků, kteří mohou využívat 
prakticky všechna střediska Charity 
Zlín na nejrůznější činnosti, vyjma 
přímé péče. V některých případech se  
jedná o pomoc pravidelnou (např. 

třídění použitých oděvů v šatníku),  
v jiných případech spíše jednorázovou 
(organizace benefičních kulturních 
akcí, zajištění kulturních akcí pro 
uživatele služeb, pomoc při distibuci 
přímé pomoci sociálně slabým, výroba 
drobných dárkových předmětů atp).

„Hlavní úkol farního střediska je 
vidět potřeby lidí ve farnosti a or-
ganizovat dobré skutky, s profesio- 
nální Charitou se dohodnout na 
oblastech konkrétních služeb.“ 

Mons. Jan Graubner

HLAVNÍ NÁPLNÍ ČINNOSTI 
FARNÍHO DOBROVOLNÉHO 
STŘEDISKA JE VYHLEDÁNÍ 
POTŘEBNÝCH  
A DOBROVOLNÁ POMOC  
V JEJICH PROSPĚCH
• návštěva nemocných
• doprovod na bohoslužbu
• doprovod k lékaři
• zprostředkování profesionál- 
    ních služeb
• vzájemná setkávání
• společná kreativní činnost
• aktivity pro různé cílové skupiny
• benefice
• výjezdy na poutní místa
• materiální sbírky
• duchovní podpora

Středisko nevykonává u uživatele pří-
mou péči (pečovatelská či přímá ob-
služná činnost) dle zákona 108/2006 Sb. 
o sociálních službách v platném znění.

Pavel Halaška ve svém vystoupení  pří-
tomné blíže seznámil s činností IKV  
na Slovensku i na Moravě. Vyzval k ak-
tivní pomoci v této naprosto ojedinělé  
a nesmírně záslužné činnosti.

„Institut Krista Velekněze (IKV), je 
charitativní projekt, který má mimo 
jiné v náplni své činnosti pomoc ne-
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mocným, postiženým, bezdomovcům, 
lidem po výkonu trestu, lidem závis-
lých na alkoholu či drogách, dětem  
z rozvrácených rodin a ústavů, pomoc 
sirotkům, starým, svobodným mat-
kám a všem, kteří nějakou pomoc po-
třebují. Podrobnosti najdete na  web. 
adrese  www.ikv.sk“

Po těchto vystoupeních následovalo 
promítnutí dokumentárního filmu. 

V závěru měsíce října jsme vyhlásili 
sbírku ošacení a ŘKF Lukov a Kašava 

uspořádala finanční sbírku. Obě akce 
byly úspěšné a po dohodě s Charitou 
Zlín bylo rozhodnuto: tentokrát jejich 
výtěžek věnovat IKV na Slovensku. 

Ve dnech 15. a 16. listopadu se usku-
tečnilo předání výtěžku říjnových sbí-
rek při osobní návštěvě P. Jana Macha  
a Ing. Pavla Halašky v Institutu Krista 
Krále v Žakovcích. Vedení Institutu  
velmi ocenilo tuto charitativní pomoc  
a upřímně děkuje všem přispěvatelům.
V následujícím roce budeme diskuto-
vat o tom, zdali této charitativní akti-

vitě dáme právní podobu např. formou 
spolkového sdružení apod. V jarních 
měsících 2017 uspořádáme další sbír-
ku ošacení pro Charitu Zlín a budeme 
hledat další formy spolupráce s IKV  
v Žakovcích a Choryni.

Věříme, že za pomoci široké veřejnos-
ti toto dílo může vyrůstat v naši obci  
i mimo obec.   

Autor textu:
Ing. Pavel  Halaška 

LIDOVÁ PÍSEŇ
BYLA CESTA, BYLA UŠLAPANÁ

z Valašska

1.     By   -   la         ces     -    ta,                 by    -    la        u   -   šla     -         pa    -     ná,         kdo      ju      šla     -     pal,

       kdo      ju      šla     -     pal,          mat      -       ka       Kris     -     ta           Pá   -    na.

2. /: Potkala ju Maří Majdaléna : :/ 
 /: Kam ty ideš, kam ty kráčíš,
 sestro roztomilá? :/

3. /: A já idu, idu do kostela, :/
 /: bude svátek, bude svátek
 svatého Ščepána. :/

4. /: Nechoď, sestro, nechoď do kostela :/
 /: všecí ludé povědajů,
 že porodíš syna. :/

5. /: A co by to za novinka byla, :/
 /: že by panna, že by panna
 syna porodila? :/

6. /: Narodil sa v ty vánoční hody, :/
 /: co zamrzly, co zamrzly
 všade všecky vody. :/

7. /: Enem jedna, jen tá nezamrzlá, :/
 /: co Maria vodu brala,
 syna umývala. :/

8. /: Byla zima, byly metelice, :/
 /: néni ftáčka, není ftáčka
 ani křepelice. :/

Píseň je vzata ze zpěvníku „Ten vánoční čas“. Uspořádal Jiří Pajer. Vydal ETNOS Strážnice-Kyjov roku 1990. Harmoni-
zace pro trojhlas Milan Přívara, uč. ZUŠ Morava.

V Lukově 17. listopadu 2016.
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RICKSHAW RUN 
UMĚNÍ, CHARITA I CESTOVÁNÍ  
V JEDNOM POČINU

Rodilý Valach, sedmadvacetiletý Honza Tomšů, student scénografie při katedře alternativního a loutkového divadla 
na DAMU a skoro absolvent teorie a dějin dramatických umění na Univerzitě Palackého v Olomouci. Je také čle-
nem hudebního experimentu No.c (www.numberoftheconcert.bandcamp.com) a technický koordinátor Přehlídky 
animovaného filmu v Olomouci (www.pifpaf.cz). I přes tolik aktivit si Honza našel čas a podělil se s námi o svůj 
zatím největší charitativně – umělecko – cestovatelský počin RICKSHAW RUN.  Jedná se o závod, kde nikdo moc 
nesoupeří, ale spíše zažívá jedno z největších dobrodružství svého života.

12

Já a mí dva kamarádi Kuba a Martin  
z řad Manťáci.cz, jsme spolužáci z Uni-
verzity Palackého v Olomouci. Všichni 
jsme s jinou úspěšností studovali obor 
Teorie a dějiny dramatických umě-
ní, ale více než na přednáškách jsme 
se spíše potkávali na štaflích se světly  
v rukou v divadlech a při zapojování 
projektorů na festivalech. Ať už to bylo 
Divadlo na cucky, Přehlídka animova-
ného filmu nebo Divadelní Flora.

S nápadem projet Indii v rikši v rámci 
závodu pořádaném organizací The Ad-
venturists, přišel Kuba. Je to vášnivý 
cestovatel, který se s tímto projektem 
setkal na svých cestách po Novém Zé-
landu. Seznámil se tam s jedním Ang- 
ličanem a klukem z USA - společně se 
rozhodli závod absolvovat. A jak tou-
ha jeho kamarádů po takovém dob-
rodružství opadala, Kubovo nadšení 
rostlo. Když do startu zbývaly necelé 
dva měsíce, zůstal na to sám. V této 

době jsme se s Marti-
nem motali po pražských  
a brněnských divadlech 
a nepřemýšleli moc nad 
tím, co bude v srpnu.  
A Kuba to vyřešil za nás.

Benefiční závod Rick- 
shaw Run se pořádá už 
několik let. Jeho cílem 
je vybrat minimál- 
ně tisíc liber (cca 30 000 
korun českých) od kaž- 
dého týmu na charitu 
a třeba při tom i něco 
zažít. V závodu se 
nesoutěží v pravém 
slova smyslu. Každý, 
kdo zdolá 3 500 ki-
lometrů v časovém 
limitu šestnácti dní, 
vyhrál. Od organizátorů dostanete jen 
rikšu, místo startu (severovýchodní 
Shillong) a cíle (jihozápadní Kochi). 

Nám se díky několika faktorům (ne-
schopnost sehnat mapu, intuitivní roz-
hodování na křižovatkách, nedorozu-
mění s místními…) podařilo ujet něco 
přes 4 600 kilometrů a do cíle jsme 
dorazili za 15 dní 23 hodin a 20 minut  
v rikši, která už nejela na směs benzínu 
a oleje, ale na kombinaci vůle a adrenali-
nu. Nebrázdit před deseti lety po dědině 
na Jawa 21, jsme tam ještě teď.

Plánování a pečlivá příprava nejsou 
naše silné stránky, což se později uká-
zalo jako výhoda. V Indii se totiž moc 
plánovat nedá. Napřed se ztratili klu-
ci. Já díky koncertu na Letní filmové 
škole v Uherském Hradišti odjížděl  
o tři dny později pod palbou otázek 
typu „...co se s nimi děje?“ a „...proč 
se ještě neozvali?“ Taky se mi to ho-
nilo hlavou, ale protože je dost dobře 
znám a šel bych za nimi i do pekel, 
tak jsem tomu nepřikládal velký vý-
znam. Tedy do doby, než jsem seděl 
v letadle do Indie a pořád od nich 

Lukovjan
Honza Tomšů, 
27 let
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neměl ani jednu zprávu (kromě fot-
ky, která vypadala jako od únosců). 
Řekl jsem si: „Ok, tak tam nefungují 
evropské simkarty, ale to tam sakra 
nejsou kavárny s wifi?“ Nebyly. Aby 
neměli špatné svědomí z toho, že se 
mi ztratili, tak jsem se jim na oplát-
ku hned po příjezdu do startovního 
města ztratil já. A náhodné setkání 
na přeplněné ulici bylo o to silnější.

Na samotné cestě člověk potkává přede-
vším lidi. Indie je přelidněná země a tři 
běloši v jejich tradičním vozítku vzbu-
zovali přinejmenším pozdvižení. Indy 
potkáte kdekoli, i tam, kde si myslíte, 
že nejsou. Krom velkých měst, kterým 
jsme se celkem úspěšně vyhýbali, jsme 
se všude setkali s přívětivými lidmi, 
kteří si i přes jazykovou bariéru s námi 
chtěli povídat, pomoct nám s opravami 
či s pochopením pro Evropana nepocho-
pitelného prostoru, ve kterém jsme se 
nacházeli. Naše trasa vedla místy, kam 
turisté obvykle nezavítají a na domorod-
cích to bylo znát.

Do Indie jsme si kromě dvou triček  
a svačin od maminek vezli i kame-
rovou techniku. Podařilo se nám 
během závodu vy-

pustit šest videí o naší cestě, které 
jsou dostupné na www.mantaci.cz.  
V současnosti připravujeme celovečer-
ní dokument o naší cestě. Dalším „vý-
stupem“ byl charitativní záměr závodu. 
Do premiéry filmu vybíráme pe- 
níze (www.mantaci.cz/cs/prispej/) 
pro českou organizací Brontosauři  
v Himalájích, kteří 

od roku 2008 spravují vesnici Mulbekh 
v severní části Indie. Budují zde školu, 
zařizují dobrovolnickou pomoc a po-
skytují finanční prostředky na dlou-
hodobé plány vesnice. Dalších 500 li- 
ber už putovalo na Coolearth, což je 
organizace, která se zabývá záchranou 
deštných pralesů. S dosavadním výděl-
kem přes 5,5 miliónů liber se nadaci 
Cool Earth, ve spolupráci se spontán-
ními dobrodruhy jako jsme my, po-
dařilo zachránit přes čtyři tisíce akrů 
deštného pralesa. 

Máme teď před sebou několik předná-
šek o naší cestě, pracujeme na dokon-
čení filmu a s dalšími Manťáky připra-
vujeme divadelní představení. Co se 
cestování týče, máme několik nápadů, 
které spočívají ve zbavení se napoje-
ní na zprostředkovatelskou organizaci  
a vyrazit do světa.

Text: Jan Tomšů, foto: Mantaci.cz

KVALITA CHUTNÁ NEJLÉPE!
Potřebujete někoho, kdo by Vám napekl na Vánoce,
narozeniny, oslavy a další akce? Individuální přístup

s možností ochutnávky a sestavení objednávky 
přímo na míru.

 tel.: +420 732 127 256
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ŠKOLNÍ STRÁNKY
TŘEŤÁCI VE ŠKOLE...

Možná si myslíte, že jsou třeťáci malí na to, aby připravovali akce pro spolužáky. Sami by to jistě ještě nezvlád-
li, ale když se jim trochu pomůže, zvládnou udělat super věci.

Tak třeba na podzim v rámci opakování zeleniny, ovoce  
a zemědělských plodů připravili výstavku podzimních 
plodin. Volně rostoucí rostliny s plody dodaly děti z příro-
dovědeckého kroužku. V úterý 4. října se výtvarná dílna 
zaplnila vším možným, co příroda spolu s člověkem vy-
tvořila. Všechny plodiny jsme opatřili cedulkami s názvy 
a výstavka mohla začít. Od devíti hodin se chodily dívat, 
opakovat nebo se učit děti za všech tříd. Myslím, že se 
výstavka velmi vydařila.

Další vydařenou akcí třeťáků bylo divadelní představe-
ní pro děti z 1. třídy. V rámci tohoto představení třeťáci 
zahráli lidové pohádky O perníkové chaloupce a O Bu-
dulínkovi a zazpívali své oblíbené písničky. Každý prvák 
dostal také dárek – házecího panáka. Zajímavostí bylo, 
že herci nedostali dopředu žádné texty. Co říkají jednot-
livé postavy, si děti připravovaly samy. Každý se zapojil 
podle svých schopností, někteří si připravili také jedno-
duché kostýmy a pomůcky. Nejvíce se dařilo Dominice 
Novákové, Haně Kadlčákové, Kubovi Krajčovi, Martinu 
Holotíkovi a Vojtovi Javoříkovi.

Školní zahrada je zamčena... ...broučci už zhasli svoje lucerničky...

...a všichni se těšíme na Ježíška!
Na Vánoce se těším vždycky nejvíc. Na Vánocích je dob-
ré, že sněží a dostáváme dárky. Jako první dostaneme 
dárky od taťky a mamky. Za pár dní jedeme k babičce  
a dědovi. Tam dostaneme taky hodně dárků. Nakonec je-
deme za prababičkou. Ta nám dá peníze, abychom si dá-
rek vybrali, protože prababička je už moc stará, aby nám 
dárek vybrala. Nakonec jedeme domů a uklízím strome-
ček. Až uklidíme stromeček, jdeme spát. Ráno se nasní-

dáme a jdeme ven a hrabeme sníh. Ze sněhu nám vždycky 
vyjde velká hromada a my se s bráchou koulujeme. Večer 
jedeme znovu k babičce a dědovi. Jak se probudíme, jdeme 
pomáhat dědovi hrabat sníh. Vždycky nám vyjde ještě vět-
ší hromada než u nás doma, protože děda má strašně velkou 
zahradu. Ve dvě hodiny nás babička zavolá na oběd. Za pár 
dní jedeme domů.

Tereza Navrátilová, 4. třída
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Na Vánoce se těším, protože mám ráda dárky. Určitě 
budeme mít vánoční stromeček. Pro celou naši rodinu 
chystám dárky. A všichni budeme spolu. Na večeři bude-
me mít rybí polévku a česnečku. Moje mamka s taťkou 
mají rybí polévku a já se sourozenci máme česnečku. 
Jako hlavní chod máme obaleného kapra a bramborový 

salát. Chtěla bych mít stromeček někde jinde než dole 
na chodbě. Škoda, že Vánoce nemůžou být dřív. Váno- 
ce jsou moje nejhezčí svátky. Po Vánocích pojedeme 
asi k babičce. A tam se těším na dárky. Budou to hez- 
ké Vánoce!

Julie Holíková, 4. třída

1.

2.

3.

4.

5.

1. má svátek na Štědrý den

2. zimní svátky

3. dáváme pod něj dárky

4. vánoční pečivo

5. štědrovečerní večeře

Na Vánoce se moc těším. Moc se těším na 24. prosince. 
Taky se těším, že se sejde celá rodina. Na večeři máme vždy 
bramborový salát a rybu nebo rybí prsty. Ale já jím rybí 
prsty a hranolky, protože nemám ráda bramborový salát. Až 
povečeříme, tak jde každý do svého pokoje a čeká, než Ježí-
šek zazvoní zvonečkem. Až zazvoní, všichni se sběhnou do 

obýváku ke stromečku. Taťka nebo Lukáš to natáčí, když 
si rozbalujeme dárky. Pak mamka a taťka pijí víno nebo 
šampaňské a já a Lukáš pijeme dětské šampaňské, protože 
Lukáš nemá rád víno, tak pije se mnou dětské šampaňské. 
Přibližně ve 23:15 jdeme spát. 

Vendula Kolářová, 4. třída

Na Vánoce se těším, protože tam bude stromeček a dárky.  
A těším se na to, že zase budeme celá rodina spolu. Pak 
jezdíme vždy do Podkopné Lhoty za babičkou a za strý-
cem Pavlem. Babička z Podkopné Lhoty peče dobré cukro-
ví. První chodíme k tetě domů na dárky. A pak k babičce.  

A naposled vždy chodíme k nám. A když jsme celá rodina  
u nás doma, tak taťka vždy všem udělá šťávu z odšťavňo-
vače. U nás jsou vždy všichni nejdéle. Všem se vždy líbí náš 
stromeček, jak je ozdobený baňkami a třásněmi.

Lucie Březíková, 4. třída

Nejvíc se těším na stromeček. Jak mamka přinese baňky, tak 
hned začneme zdobit. A jak ho nazdobíme, tak  se jdu dívat, 
jestli někde neletí zlaté prasátko. A když se dodívám, tak 
jdeme jíst kapra se salátem. Pak jdeme ven zapálit prskavky. 

A potom zazvoní zvoneček a my se jdeme podívat, jestli 
jsou u stromečku dárky. A když jsou, začneme rozbalovat. 
A pak si povídáme.

Otakar Holík, 4. třída

1.

2.

3.

4.

5.

1. svítí večer na nebi

2. najdeme je pod stromečkem

3. bývá u domovních dveří

4. tahá sáně Santa Clause

5. vánoční pečivo

6. 6. dává nám dárky pod stromeček kř
íž

ov
ku

 v
yt

vo
ři

la
:

V
an

da
 U

ví
zl

ov
á,

 5
. t

ří
da

kř
íž

ov
ku

 v
yt

vo
ři

la
:  

K
lá

rk
a 

H
aj

do
vá

, 5
. t

ří
da

Já dávám na Vánoce dárky, protože si myslím, že je to 
pěkné. Předminulé Vánoce jsem koupil bráchovi andulku, 
protože ta naše klec už byla k vyhození. A taťkovi chci 
koupit tyhle Vánoce nějaké oblečení, potom bych mu vy-
robil nějaké pěkné přání. Mamince jsem dal předminulé 
Vánoce taky nějaké přání a koupil jsem jí bonboniéru.  

A tyhle Vánoce chci mamce dát a koupit nějaké písničky 
na DVD a nějaké hezké holčičí tričko. Bráchovi dám ně-
jaké hasičské věci, protože má strašně rád hasiče. A rád 
bych ještě koupil nějaké modelářské auto nebo náklaďák.

David Nedbálek, 5. třída
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Dárky vyrábím, ať už je to jenom nakreslený obrázek. Vyrá-
bím svým blízkým na Vánoce náramky, psala jsem i koledu, 
vyráběla jsem balzám na rty, ale dárky nechci kupovat. Pro 
dědu vždycky něco nakreslím. Minulý rok to byla chata, kte-
rou děda postavil. Pro babičku to byl balzám na rty a koledy. 
Před čtyřmi lety jsem babičce napsala knížku. Když z toho 
má člověk radost, stojí mi to za to. Jsem ráda, že na Vánoce 
se může takovou maličkostí rozzářit  úsměv. Mamce a taťko-
vi vyrobím náramek, který je samozřejmě ve formě Vánoc. 
Bráchovi metrového panáka, zkoušela jsem i něco ušít, ale 
nedopadlo to dobře. Svým kamarádkám ten balzámek na rty. 
Tento rok chci i pořídit jedné kamarádce knížku, protože je 
tak úžasná, že tu bych asi nenapsala. Dávám dárky ráda, ty 
úsměvy jsou super!

Johanka Klhůfková, 5. třída

První dárek jsem věnovala mamince, tatínkovi a mojí  
sestře Barunce. Bylo to přáníčko. Mamce jsme minulý  
rok koupili s taťkou vázu. Dali jsme ji do krabice od vína, 
aby si mamka myslela, že je to nějaké víno. Babičce  
a dědovi jsem dělala takové srdíčko z novin. Dělá se tak, 
že zmačkáte noviny a dáte je tak, aby připomínaly srdíč-
ko. Slepíte je a necháte přes noc zaschnout. Potom na ně 
lepíte další a další noviny a nakonec to natřete na červeno 

a napíšete na to třeba VESELÉ VÁNOCE a máte to. Tohle 
dělám i druhé babičce. Tetám, strýcům,  bratrancům a sest- 
řenicím dělám přání, na které napíšu nějakou vánoční bás-
ničku. Mám hodně nemocného strejdu, je z Ruska a jme- 
nuje se Valentin. A tomu chci udělat to nejhezčí, co bude 
v mých silách, protože ho mám moc ráda a nikdy ho ne-
přestanu mít ráda.

Klára Ovčáčková, 5. třída

1.

2.

3.

4.

5.

1. zmrzlý déšť

2. když je teplo, sníh...

3. vánoční ryba

4. vánoční pečivo

5. první muž

6. 6. první žena

7.

8.

9.

7. pod stromečkem je... (zdrobnělina)

8. zvoní na to Ježíšek

9. dítě, které se narodilo na Vánoce
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Nejraději dávám dárky všem, ale úplně nejvíc sestře  
a rodičům. Dávám jim je proto, aby oni měli taky dárky  
a ne jen my děti. Můj nejčastější dárek je namalovaný ob-
rázek. Já si myslím, že je dáváme proto, abychom rodiče 

potěšili. Dárky většinou rozdávám já se sestrou. Sestra ješ- 
tě dárek nedávala, ale od letošních Vánoc je snad dávat bude. 
Tohle jsou moje Vánoce 

Matěj Váhala, 5. třída

Rád dávám dárky, protože mě pak těší, jak si ostatní čle-
nové naší rodiny rozbalují dárky, které jsem jim koupil.
Těší mě, když vidím sestru s novým parfémem. A taky 
mamku, když si ode mě rozbaluje květiny. Taky mě těší, 
když jsem v obchodě a můžu si tam vybrat, co chci. A ku- 
povat věci pod stromek. Rád bych dal dárek těmto oso-
bám: Radek Ledvina, Jonáš Javořík, Jiří Klhůfek, Johanka 
Klhůfková, David Nedbálek, Kuba Halaška, Michal Orsa-

va, Tomáš Staněk, Matěj Váhala, Míša Zálešák a Marek 
Zálešák. A taky bych jim ty dárky koupil, ale bojím se, 
že mi na to nevyjdou peníze. Ale hlavně dávám dárky 
svojemu tátovi, který je skoro celý rok v Německu a jezdí 
za námi asi třikrát za rok.

Konstantin Salmachalalis,  
5. třída



Do nového roku 2017 
přejeme všem zdraví, 

optimismus a duševní pohodu. 
Již tradičně si vás dovolujeme pozvat 

na předvánoční představení žáků školy 

Živý Betlém. 
Procesí vyjde od školy k vánočnímu stromu 

ve čtvrtek 22. prosince 
v 17.00 hod.

Lukovská škola děkuje rodičům, prarodičům, Obecnímu úřadu Lukov,  
Podhoranu Lukov, SPHL, ČČK, SDH, Farnosti Lukov a dalším příznivcům 

za spolupráci při vzdělávání a výchově našich dětí v uplynulém roce.
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KAM ZA KULTUROU
NA ZLÍNSKU (PROSINEC A LEDEN)
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VÝSTAVA BETLÉMŮ 
do 30. prosince 2016, úterý – neděle, 
13.00 – 17.00 hod.
Zámek Holešov

VÁNOČNÍ DÁREK PRO DĚTI! 
24. prosince 2016, ZOO Zlín 
Více na: www.zoozlin.eu

PROHLÍDKY VÁNOČNĚ  
VYZDOBENÝMI HISTORICKÝMI 
SÁLY ZÁMKU
26. – 31. prosince 2016,  
12.00 – 16.00 hod.
Arcibiskupský zámek v Kroměříži

ŽIVÝ BETLÉM
26. prosince 2016, od 16.00 hod. 
před kostelem sv. Jakuba a Filipa 
ve Zlíně

ŠTĚPÁNSKÁ ZÁBAVA  
S KAPELOU SÁRA
26. prosince 2016, od 20.00 hod.
Sokolovna Vizovice

VÁNOČNÍ KONCERT – 
PĚVECKÝ SBOR RADOST
26. prosince 2016, od 15.00 hod.
kostel Narození Panny Marie  
ve Štípě

SPLAŠENÉ NŮŽKY (divadlo Kalich)
29. prosince 2016, od 20.00 hod.
Nová sokolovna Slušovice

SILVESTROVSKÝ PUNČ  
NA JANOVĚ HOŘE
31. prosince 2016, od 20.00 hod.
Janův hrad Vizovice

NOVOROČNÍ OHŇOSTROJ
1. ledna 2016, od 16.00 hod.
Zámek Holešov

NOVOROČNÍ KONCERT –  
MARKÉTA VODIČKOVÁ 
&FILIP VÍTŮ
6. ledna 2017, od 18.00 hod.
Dům kultury Vizovice

VÁNOČNÍ KONCERT –  
PĚVECKÝ SBOR RADOST
7. ledna 2017, od 15.00 hod.
Kostel sv. Mikuláše ve Fryštáku

VÁNOČNÍ KONCERT
VALAŠSKÉHO SOUBORU 
KAŠAVA
29. prosince 2016 
• 16.00 hod., kostel Panny Marie 
na Jižních Svazích
• 18.30 hod., kostel Narození Panny 
Marie ve Štípě

LOVECKÁ SEZONA – VÝSTAVA 
MYSLIVOSTI
do 29. 1. 2017
Muzejní a galerijní centrum  
Valašské Meziříčí
Více na: www.magc.cz

STUDENTSKÝ PLAKÁT 
VÝSTAVA STUDENTŮ  
UTB ZLÍN
do 22. 1. 2017, KGVU 
Více na: www.galeriezlín.cz 

VÁNOČNÍ OZDOBY
OD MINULOSTI  
DO SOUČASNOSTI
do 29. 1. 2017 
Muzeum JV Moravy 



BYLO NEBYLO
ANEB PODZIM VE ŠKOLCE

• Náplní letošní podzimní tvořivé dílny rodičů a dětí byla výroba lucerniček, které jsme využili při zamykání zahrady  
a pochodu broučků. Děti třídy Včelky zatančily broučkům k zimnímu spánku taneček na rozloučenou.

• V dopoledním projektu „Buďme kamarádi“ zaměřeném na podporu prosociálního chování dětí si každý mohl vy-
zkoušet, jak náročný život mají lidé s handicapem. Psát pomocí chodidla, číst slepecké písmo, hrát si a chodit bez 
zrakové orientace a místo chůze jezdit na vozíku není vůbec žádná legrace, jak by se na první pohled mohlo zdát. Proto 
je důležité pomáhat jeden druhému.

• Písničková hodina pod taktovkou paní lektorky Šašinko-
vé - proměnila děti ve zpěváky a muzikanty.

ROZVOJ ČTENÁŘSKÉ PREGRAMOTNOSTI  
PŘEDŠKOLNÍCH DĚTÍ MŠ
Naše školka podporuje a rozvíjí vzdělávání dětí v oblas-
ti předčtenářských dovedností. V letošním školním roce 
jsme vzdělávací nabídku obohatili o ještě širší spolupráci 
s obecní knihovnou. Osmnáct budoucích prvňáčků do-
chází pod vedením paní učitelky Ivety Šlapalové  pravi-
delně do knihovny, kde ve spolupráci s paní knihovni-
cí Mgr. Jarmilou Čihařovou využívají knihy a časopisy  
k získávání jazykových schopností, dovedností i znalos-
tí. Rozvíjejí u dětí vnímání, naslouchání, porozumění. 
Děti se učí s knihami zacházet, orientovat se v nich, 
seznamují se s pojmy (spisovatel, ilustrátor, encyklo-
pedie, leporelo...). Rozvíjejí své vyjadřování při repro-
dukci vyslechnutých textů. Hrají hry s písmeny, pozná-
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vají a vyhledávají některá písmena a slabiky v textu, 
rozlišují sluchem hlásky na začátku a konci slov, vy- 
tleskávají slabiky, ale také kreslí, stříhají a lepí napří-
klad při výrobě vlastní knížky nebo záložky. Každé dítě 

si uchová osobní složku s vlastními výtvory, se kterou 
se v závěru školního roku pochlubí doma. Pomůže dětem 
připomenout, co v knihovně dříve prožily a převyprávět  
vše rodičům. 

PROJEKT MATEŘSKÉ ŠKOLY „MŠ LUKOV 22“
Mateřská škola se zapojila do celostátní výzvy v rámci 
projektu ŠABLONY, PODPORA ŠKOL FORMOU PRO-
JEKTŮ ZJEDNODUŠENÉHO VYKAZOVÁNÍ, financo-
vaného z Evropských sociálních fondů prostřednictvím 
Operačního programu Výzkum, vývoj a vzdělávání. 

Získané finanční prostředky ve výši až 300 tisíc korun 
může naše MŠ čerpat na podporu aktivit z nabídky stano-
vené výzvou. 

Naše školka z prostředků podpoří spolupráci s rodinami 
prostřednictvím pořádání odborných přednášek pro ro-

diče. Část prostředků bude použita na další vzdělávání  
pedagogů v oblastech čtenářské a matematické pre-
gramotnosti, inkluze, individualizace vzdělávání v MŠ  
a v oblasti specifik práce s dvouletými dětmi v MŠ. Část 
prostředků již čerpáme na dočasnou personální podporu, 
zřízením funkce školního asistenta, který působí v MŠ ja- 
ko podpora zvýšené individuální péče o děti ohrožené 
školním neúspěchem.

Doba realizace projektu je dva roky.

Bc. Radka Komárková,  
ředitelka MŠ
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KRONIKA
BUDOVA FARY

Výstavbu jednopatrové budovy můžeme datovat do doby josefinské, na přelom 18. a začátek 19. století. Budova 
lokální kaplanky byla vystavěna opodál kostela ve vzdálenosti dvaceti kroků stavebníkem hrabětem Janem Jo-
sefem ze Seilernu. Stavebním materiálem byl kámen, cihla, kov a dřevo. 

Svým stářím se řadí fara mezi tři nej-
starší budovy v Lukově (panská le-
sovna, pivovar). V roce 1815 v ní byla 
zřízena nejprve kuracie - kaplanka a až 
v listopadu roku 1864 fara. Zpočátku 
měla budova bohatě zdobenou členě-
nou fasádu s parapetními výplněmi, 
nadokenními římsami a kazetovým ná-
rožím. Bílá fasáda budovy pronikala do 
okolí přes plazivé víno a vzrostlou za-
hradní zeleň. Svým vzhledem připomí-
nala venkovský zámeček. Farní budova 
ještě v 50. letech 20. století působila 
dojmem stylové stavby z 18. století. 

Vstup do farní budovy je zpevněn  
v pískovci tesaným, mírně klenutým 
ostěním, s rodovým erbem hrabat Sei-
lernů Aspang a letopočtem 1818. 

Podle písemných zpráv bylo před ro-
kem 1815 přízemí budovy se zaklenu-
tými místnostmi určeno pro lukovskou 
školu. Byla to školní světnice a byt pro 
kantora, který se skládal z kuchyně, 
komory a pokoje. Pro kaplana bylo 
zpočátku určeno jen první poschodí,  
v němž byly dva pokoje, čeledník a ko-
mora. Farní budova nebyla pravděpo-
dobně v průběhu 19. století opravová-

na, alespoň o tom nenacházíme žádné 
písemné zprávy. Proto hned na počát-
ku 20. století proběhly opravy a úpravy 
nejen farní budovy a přilehlé zahrady, 
ale i hospodářských stavení.

P. Karel Líha ve své závěti z roku 1898 
věnoval 2000 zlatých na opravu far-
ní budovy. P. Pouč píše: „Na podzim 
roku 1900 jsem dal udělati mříže do 
oken ve farní budově u zámečnického 
mistra Jadmíčka ve Fryštáku.“ Oken-
ní mříže a prádelník stály 50 zlatých. 
Stolařský mistr Jan Ernest opravil  
v budově všechny dvéře a natřel ole-
jovou barvou. Malba v budově stála 
180 korun, nátěr podlah 32 korun, 
kovářské a zámečnické práce 10 ko-
run, oprava kanálů ve sklepě, v němž 
stála voda a prosakovala do zdiva,  
28 korun, úpravy v zahradě 100 ko-
run, okna rozbitá vichřicí koncem 
března 1900 byla rovněž opravena.“
 
V prosinci roku 1901 postavil mohel-
nický kamnář František Kryl se svým 
pomocníkem v kuchyni nový kachlo-
vý sporák a v prvním patře zelená 
kachlová kamna. V komoře posadili 
kotel a v přízemí v obou místnostech 

přistavili kamna, která nehřála (práce  
a materiál 300 korun).
 
Na jaře roku 1906 byl postaven ko-
lem fary nový drátěný plot z fundace  
P. Karla Líhy. V následujícím roce 
byla do farní kanceláře dána železná 
kamna, aby vysoušela stěny a rych-
le ohřívala vzduch. V kuchyni byla 
okopána a opravena zvlhlá omítka. 
Místnosti ve faře byly znovu nabíle-
ny, dveře i okna opatřeny barvou, nad 
schodištěm do prvního patra budovy 
bylo připevněno madlo. Ve dvoře se 
postavila nová dřevěná kůlna. 

V roce 1920 byly opraveny střechy 
na farní i hospodářských budovách  
v hodnotě 1100 Kčs. V srpnu roku 
1921 přispěl částkou 1000 Kčs pa-
tron kostela hrabě Josef Seilem
-Aspang na nový drátěný plot ko-
lem farní zahrady. Postaveny byly 
borové sloupky na zavěšení drátě-
ného pletiva a zhotovena branka  
v hodnotě 1 500 Kčs. V červenci a lis-
topadu 1922 byla v budově zapravena 
nová okna. Finanční částkou přispěl 
opět patron kostela. Na jaře roku 1923 
se postavila další hospodářská budova 
ve farním dvoře. 

V červnu roku 1925 byla položena 
nová dřevěná podlaha ve farní kuchy-
ni a zhotoveny nové dveře. 

V roce 1928 byly zhotoveny nové oka-
py na střeše farní budovy. Ve druhé 
polovině 50. let 20. století (1955 - 
1957) bylo přikročeno (mimo oprav 
farního kostela a hospodářských sta-
vení) k opravám dosti chátrající farní 
budovy. Její střecha byla přikryta no-
vou taškou - bobrovkou, všechna okna 
v budově byla opravena a na rámy byla 
nanesena bílá olejová barva, byly za-
praveny do zdiva nové dubové schody 
z přízemí do prvního patra. Dráty elek-
trického vedení, dosud vedeny v bu- 



Redakce Lukovského zpravodaje vyzývá všechny čtenáře, kteří vlastní takové materiály z historie Lukova, které by 
mohly zajímat i ostatní občany a byli by je ochotni poskytnout ke zveřejnění v LZ, nechť se obrátí na členy redakce LZ. 
Veškeré takové podklady budou vráceny vlastníkům v neporušeném stavu.
Historií není nutně myšlena jen velmi dávná minulost, ale už třeba to, co dnešní čtyřicátníci či mladší nemohli zažít. Materiály se 
mohou týkat činnosti spolků, zajímavých řemesel (kovářství, studnařství, doprava, obchodníci, chovatelé, vaření povidel, mlácení 
obilí…), zajímavých osobností atd. Mohou to být i informace pamětníků poskytnuté formou rozhovoru s některým členem redakce 
LZ, dobové fotografie s krátkým komentářem. Všem těm, kteří podklady dodali, děkujeme za spolupráci.

dově po stěnách, byly nahrazeny no-
vou elektroinstalací s příslušenstvím  
a zapraveny pod omítku. 

V roce 1968 byly postaveny kolem far-
ní zahrady nové betonové sloupky pro 
drátěné pletivo. V přistavené verandě 
je zařízena prádelna. 

Rok 1971 - v Komunálních službách ve 
Fryštáku jsou na objednávku zhotoveny 
prosklené, dvoukřídlové dveře z modří-
nového dřeva a vsazeny do vchodu farní 
budovy. Finanční částka 10 tis. Kčs byla 
uhrazena kostelními sbírkami. 

Ve farních místnostech byly v roce 
1974 položeny dřevěné podlahy. Část-
ka 10 tis. Kčs byla opět uhrazena  
z kostelních sbírek a milodarů od far-
níků. Střešní a okapové rýny jsou vy-
měněny za nové v roce 1975. 

Na jaře roku 1983 byla omítka s ka-
zetovým nárožím okopána a zdivo na 
farní budově potaženo hladkou omít-
kou. Rovněž je vyměněno 15 oken 
původní velikosti za okna menších 
rozměrů. Střechy hospodářských bu-
dov jsou přikryty bílým eternitem  
a opravena zvenčí poškozená omítka na 
stavebních objektech. 

Ke generálním opravám kostela, farní 
budovy i hospodářských stavení do-

chází postupně od roku 
1990 pracovníky mnoha 
firem. 

Vletech 1993 - 1994 se 
opravuje farní budova. 
Omítka v místnostech 
je okopána, podlahy 
izolovány a do budovy 
je zavedeno plynové to-
pení. V přízemí i v prv- 
ním patře je vsazeno  
15 kusů zdvojených  
oken původní velikos- 
ti (6 ks v přízemí - 
140x110 cm, v prvním 
patře 9 ks - 170x115 cm), 

omítky v místnostech fary jsou vybíleny.  
V přízemí se nachází učebna pro  
výuku náboženství, farní kancelář,  
kuchyň, koupelna a WC, v prvním  
patře tři pokoje, sprcha a WC, ve dru-
hém patře - půdě, je sál, pokoj, ku-
chyňka a WC. 

Střecha byla přikryta červenou taškou 
- bobrovkou, a byly do ní vestavěny 
ozdobné arkýře, vždy po třech k jižní 
a severní straně (do roku 1994 byly  
v původní střeše vestavěny čtyři men-
ší světlíky), byly zavěšeny nové oka-
pové rýny a svodové roury. Na půdě 
byl postaven nový komín a zařízena 
místnost. Budově byla navrácena pů-
vodní podoba omítky s členěnou fa-
sádou a kazetovým nárožím. Okna 
v přízemí byla zajištěna železným 
tepaným kováním podle návrhu  
Ing. arch. Jaroslava Meluzína. Kovo-
tepecké práce provedl Zdeněk Kolář  
z Martinic u Holešova. 

V roce 1994 byl odborně restaurován 
rodový erb Seilernů-Aspang nad hlav-
ními dveřmi farní budovy. (Nápisy: 
GR: v: SEILERN JOSEPH JOH: 1818.) 
Z čelní a boční strany od kostela bylo 
postaveno nízké dřevěné oplocení a na 
straně sousedící s domovem důchodců 
vystavěna zděná zídka s pilíři. U bu-
dovy a ve farním dvoře jsou položeny 
chodníky z dlaždic, plochých kamenů  

a betonové směsi. Od hlavní vozovky  
k budově a hospodářským stavením byl 
úsek příjezdové cesty potažen asfalto-
vou směsí. V zahradě před farou byly 
vysázeny okrasné keříky, tři stromy  
v zahradě byly ponechány z dřívějších 
let. Prostřední strom je velmi vzácný, 
cizokrajný jinan dvoulaločný, japonsky 
Ginkgo. Plod se jmenuje brachyblast. 
Tento druh stromu tvoří přechod mezi 
listnáči a jehličnany. Jinan dvoulaločný 
(Ginkgo biloba) je původem z Číny. 

V únoru 1995 byly zahájeny tesařské 
a zednické práce. Na hospodářských 
budovách byla postavena nová pod-
střešní vazba, střechy přikryty červe-
nou taškou, vsazena dvoukřídlá dřevě-
ná brána a vrata, postaveno podloubí  
a dřevěná prosklená veranda. Zdivo 
bylo potaženo novými omítkami, terén 
ve dvoře fary byl vyrovnán a upraven, 
byly vysázeny okrasné stromy. 

V letních měsících roku 1996 byla při 
malování místnosti v prvním patře ob-
jevena na stěně malba, která se vzorem 
velmi podobá dnešnímu modernímu 
válečku. Po dohodě s památkáři byla 
stěna a část stropu zrestaurovány pro 
zachování původního stavu. 

V říjnu 1996 byl nad vchod do zdiva 
zapraven prosklený železný nástře-
šek, opět kovotepecká práce Zdeňka 
Koláře z Martinic. V červnu 2000 
byla nad studnu před farní budovou 
postavena besídka s dřevěným kolem 
krytá šindelem. 

V roce 2015 byly přilehlé hospodářské 
budovy přestavěny v pastorační cent-
rum, které slouží pro nejrůznější kul-
turní a duchovně společenská setkání.

Dá se konstatovat, že koncem 20. sto- 
letí farní budova po velkých úpra-
vách nabyla původního vzhledu. O ce- 
lém areálu kolem farního kostela a fa- 
ry se velmi pochvalně vyjadřují nejen  
lukovští občané, ale i návštěvníci  
naší obce. 
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DOPADY RAKOUSKO-PRUSKÉ VÁLKY
U NÁS 1866 (3. část - dopisy do knihy Městečko Fryšták zapůjčil prof. Dr. Karel Absolon)

Zprávy o průběhu velké války a jejím dopadům na Fryšták, doplňují zajímavé dopisy, které zapůjčil  
prof. Dr. Karel Absolon. Autorem dopisů je historik prof. Jan Havelka, který je zaslal z Olomouce a Loštic 
svému příteli Dr. Vilibaldu Absolonovi. Popisuje v nich své zážitky a dojmy těch dnů. Zároveň z těchto dopi-
sů vyplývá, co zakusila nová města od Rakušanů a nepřítele, a jak velké zásluhy o Fryšták si svým šlechetným 
činem získal Dr. Absolon.

V den bitvy u Tovačova, 15. červen-
ce, píše Havelka z Olomouce: „Když 
jsem vyjel včera večer v 10 hodin  
z Vídně, spatřil jsem před Floridsdor-
fem ohromný noční tábor na polích  
a lukách, vojáci v barácích a stanech 
kolem ohňů a kotlů jako cikáni roz-
ložení. Jízdní lístek dostal jsem jen 
do Břeclavi a zde nový až do Přerova. 
U Bzence potkali jsme avantgardu 
frainu, který se táhl až k Olomouci 
všemi cesami. Obilí bylo všude po-
válené od vojáků všech braků, stro-
mořadí porúbané, příkopy vodou 
zaplavené, mosty pobořené; stavějí 
se balisády. Dojem velmi nepříjemný,  
a ztratil jsem poslední své ideální ná-
hledy o válce. Všecko se mi zdá, že 
jenom naše armáda příšla tak na psa 
a že jsme z ní u Králové Hradce sku-
tečně jen trosky zachránili. Olomouc 
as obléhat nebudou. Prusi jsou už  
v Prostějově, Náměšti, Konici Zábře-
ze a půl hodiny okolo Olomouce.“ 

31. července píše Havelka Absolonovi 
ze svého rodiště, z Loštic, takto: 
„Jsme od světa odříznuti, nedostá-
váme ani pražskou, ani vídeňskou 
drahou psaní a noviny. Je pověst, že 
Prusi z Přerova a Kroměříže k Pros-
tějovu odtáhli. 15. července se dostali 
Prusi do Brodku a Přerova. Měli jsme 
nejvyšší čas, že jsme z Vídně 14. VII. 
utekli, chtěli-li jsme do Loštic. Jen  
o den později a byli bychom k těm 
bitkám u Tovačova a Roketnice došli. 
Jsouce však v neděi v Olomouci, měli 
jsme to nejhorší už za zády. Hnedl 
časně ráno zvěstoval hromový rachot 
děl, že na blízku pevnosti teče krev. 
K 10. hodině hřmění děl už jen v dál-
ce a sice k Prostějovu se ozývalo...“

V dopise ze dne 2. srpna Havelka po-
pisuje důkladněji průběh událostí po-
slední doby, odpovídaje zároveň na 

dopisy Absolonovy ze dne 19. a 29. čer- 
vence. Zní takto: „Vidím z Tvých do-
pisů, že jsi bezmála Ty sám Fryšták od 
rekvisic zachránil, těší mne samého  
a doufám, že to uznalí Fryštačané 
Tobě o Vašim odměňují dvojnásob-
ným respektem. Jestli se však i bu-
doucně prušáckému plenění ubráníte, 
nevím, zajisté bych Vám toho přál od 
srdce... že jste byli od všech zpráv od-
střiženi, povím Ti, co já dosud jistého 
vím, snad si to s tím, co ses sám do-
zvěděl, k nějakému celku sesnuješ. 

V sobotu 14. VII. byla naše česká 
armáda už větším dílem na cestě od 
Olomouce k Vídni a sice třemi cesta-
mi: Vozový train cestou Olomúc, Pře-
rov, Hulín, Napajedla, Hodonín (střetl 
jsem se s ním u Bzence); pěchota  
a dělostřelectvo částečně po železnci; 
jiná část pěchoty, artilerie, pak část 
jízdectva cestou Olomúc, Tovačov, 
Kojetín, Kroměříž atd. Začátek tohoto 
tažení viděl jsem u Bzence a konec te-
prv u Olomúce. Přesto však jsem toho 
mínění, že se žádný z těchto sloupů  
s Prusy nesetkal, poněvadž ten den 
Prostějov byl nejvýhodnější jejich 
posicí. V neděli časně ráno odebíral 
se Benedek s ostatkem od Olomúce  
a sice na Tovačov, Kroměříž atd. 
Prusi mu ale už cestu založili. V noci 
na neděli přitáhlo totíž v největší ti-
chosti velké množství Prušáků do lesů  
a vesnic od Tovačova až k Dubu. Be-
nedekovi se o tom nedostalo zprávy 
žádné a byl teprv první dělovou koulí, 
která u Tovačova do našich vrazila,  
o blízkosti něpřítele poučen. Ač vedl 
Benedek větším dílem pluky ještě do-
cela neporušené, nebyl s to, rychle 
proměniti pochod cestovní v příhod-
nou bitevní posici a naši, napadeni 
zpředku i z boku, mnoho ztráty utr-
pěli. Teprve o 9. hod. přišla posila od 
Olomúce, nejvíce dělostřelectvo a jíz-

da. Však bylo již pozdě, nebo Benedek 
bojující proti trojnásobné přesile, táhl 
už přes Moravu k Brodku a Roketnici. 
Jen artilerie zamezila pronásledování 
Prusů, jinak byla porážka naše úpl-
ná. Ač naši mosty přes Moravu spáli-
li, byli Prušáci přec kolem poledne už 
na levém břehu a brzy na to povstal 
menší sice, ale pro Prusy dost záhub-
ný boj v Roketnici... 

20. VII. obrátila se část pruského voj-
ska k Prešpurku, kdežto hlavní tábor 
zůstal v Mikulově. Teprv 22. VII. byla 
zase první šarvátka nad Prešpurkem a 
naši už zase počali ustupovat. Na štěstí 
došla právě zpráva o uzavření pětiden-
ního příměří a učinila bitvě konec. Mezi  
27. a 31. VII. bylo pak příměří na 4 ne-
děle prodlouženo, počínajíc od 2. srpna.“

Prof. Dr. Karel Absolon  
*16. června 1877 – † 6. října 1960
Moravský krasový badatel a jedna  
z velkých postav evropské archeologie 
první poloviny 20. století.
Syn MUDr. Vilibalda a Olgy Absolono-
vých, významných osobností Fryštáku
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Co to znamenalo, že dr. Absolon za-
chránil Fryšták od rekvisic, to lze po-
souditi z toho, co bylo požadováno ku 
příkladu v Lošticích, o čemž píše Ha-
velka v dopisech ze dne 2. a 9. srpna: 
„Poslanci Izákovi sebrali 14.VII. čtyři 
krásné koně a 150 měřic pšenice, když 
jel z trhu z Mohelnice. K poledni přišla 
pěchota, 2 děla a praporec červených 
husarů. Za hodinu mělo město sehnat 
300 měřic ovsa, 300 pecnů chleba, 
kávy atd. Dostali při odjezdu příštího 
dne 200 pecnů čerstvě pečeného chle-
ba a místo ovsa pšenici a žito. 

Dne 22. VII. nová rekvisice: denně  
17 a půl q chleba, 50 liber kávy, 80 li-
ber krup, 7 věder piva, přípřeže, slámu, 
seno a jiné a ošetřovat 200 raněných 
Prusů. Jejich vozy jsou nacpány kra-
denými věcmi, hlavně plátna a sukna.“

Kdežto ve Fryštáku zemřelo na choleru 
jen pět osob, píše Havelka o Lešticích  
18. VIII., že tam cholery přibylo: „Umře- 
lo dosud v Lošticích samých 125 osob. 
Jeden den bylo i 13 pohřbů... Nakažlivost 
nemoc vidět zde na jednom domě, kde té-
měř všeci obyvatelé, asi 13, onemocněli.“ 

Na poděkování za záhranu Fryštáku 
od hrozné nemoci umluvila se fryš-
tácká inteligence, že podnikne každo-
ročně pouť na posvátný Hostýn, což 
příštím rokem 1867 bylo také usku-
tečněno a přes 60 roků dodržováno. 
Byla to tak zvaná Panská pouť.

Námět: David Juříček,  
Čerpáno z publikace Městečko  

Fryšták - autor Ludvík Jadrníček  
(do roku 1948), foto: Wikipedia.org

Texty ponechány v původním znění.

SLADKÉ VÁNOCE
TRADIČNÍ RECEPTY

Vaječný koňak - lahev 0,7 l

5 žloutků z čerstvých vajec
1 slazené kondenzované mléko
2 neslazená kondenzovaná mléka
(lze nahradit 0,5 l převařeného mléka, 
pokud  budete hned konzumovat)
100 g cukru krupice
1 vanilkový cukr
1/2 l rumu

Postup:
žloutky důkladně ušlehejte s oběma 
cukry. Přidejte slazené i neslazené 
kondenzované mléko a opět šlehejte. 
Nakonec vmíchejte rum a vše smí-
chejte. Na několik dnů uložte nápoj 
do chladu a temna, než ho začnete 
konzumovat.

Na zdraví!

Koule - asi 30 kousků

130 g kakaových sušenek (lze pou-
žít i nepovedené upečené cukroví)
100 g čokolády na vaření
30 g másla
3 polévkové lžíce cukru moučka
kakao, oříšky 
nebo kokos na obalení

Postup:
Kakaové sušenky najemno rozmixu-
jeme. Čokoládu rozpustíme ve vodní 
lázni a přilijeme k připraveným su-
šenkám. Do směsi přidáme změklé 
máslo (ne tekuté) a cukr a zpracuje-
me v dobře tvarovatelnou hmotu. Do 
ní můžete přidat najemno nasekané 
oříšky, nakrájené rozinky a kapku ru- 

mu. Z hmoty tvarujeme kuličky, kte- 
ré dáme na hodinu ztuhnout do led- 
ničky. Nakonec je obalte buď v ko- 
kosu nebo kakau, oříšcích nebo cuk-
rářské posypce.

Pokud budete chtít zapojit fantazii, mů-
žete přidat do hmoty trochu kondenzo-
vaného mléka nebo cokoli, co máte rádi.

Vánoce jsou již za dveřmi a nás láká něco sladkého. Což takhle klasický vaječný koňak? Receptur na jeho 
přípravu existuje snad milión, my nabízíme jednu za studena.

Na poslední chvíli nabízíme recept na jednoduchou a rychlou nepečenou dobrotu!

Ještě vyzdobit stůl, pověsit jmelí, vytopit dům a Vánoce mohou začít!

Vánoční koncert
8. 1. 2017 v 16.00 hod. • kostel sv. Josefa v Lukově

pod vedením učitele ZUŠ pana Milana Přívary 
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KNIHOVNA
SEZNAM NOVÝCH KNIH

NOVÉ KNIHY
Scott M. Čaroděj /B/               

Vědma /B/
Shannonová S. Kostičas /B/
Bradley A. Vražda není hra /M/

Smrt v křišťálové kouli /M/
Priestley  Ch. Příšerně příběhy  

vánoční /M/
Příšerné příběhy  
z černé lodi  /M/

Green J.  Příliš mnoho Kateřin /B/
Danielsová L.            Našlo se koťátko /M/

Zatoulané štěně /M/
Kundera M.                Život je jinde /B/
Dyk V.                         Krysař /B/

Nejkrásnější dívčí účesy 
/MN/

Radil T. Ve čtrnácti sám  
v Osvětimi /B/

Vrba R.                      Utekl jsem z Osvětimi
Waltari M.              Velká iluze /B/
Zusak M.                   Zlodějka knih

Když psi pláčou /M/

Třeštíková R.            Bábovky /B/
To prší moře /B/

Dahl R.                       Obr Dobr /M/
Moyesova J.             Než jsem tě poznala

Jeden plus jedna /B/
Poslední dopis od  
tvé lásky /B/
Stříbrná zátoka /B/

Cass K.      Selekce /M/
Šťastně až na věky /M/
Dcera /M/
Elita /M/

Jonas J.       Zabiják Anders a jeho přá-
telé (a sem tam  
nepřítel) /B/

Ransom R. Sirotčinec slečny Peregri-
nové pro podivné děti  /B/ 
Sirotčinec slečny Peregri-
nové 2
Podivné město  /B/
Sirotčinec slečny Peregrino-
vé 3- Knihovna duší  /B/

Kinney J. Deník malého poserout- 
ky 10 - staré dobré časy  
/M/

Sugg Zoe Girl online na turné  /B/
Minecraft Středověká pevnost  /MN/
Jágr J. Cesta za snem  /MN/
Hannah S.     Zavřená truhla (100 let 

Poirot) /B/ 
Bludná sdělení  /B/
Půlstoletí s Cimrmanem 
/N/

Doležal M. Krok do tmavé noci /B/
Mankell H. Pyramida /B/
Ohlssonová K. Miovo blues  /B/
Beráková Z. Vražda bez oběti /B/

Tvrdá E. Pandořina skříňka  /B/

Landsman D. Deníček moderního fotra 2  
/B/

Wilde Os. Obraz Doriana Graye /B/

Guy de Maupassant Kulička a jiné povídky /B/

Špidla J. Krvavý měsíc nad horou 
Liliavou /B/

Snider T. Mimoni-Sněží /M/

Já, Jú Tuber 2  /M/

Walliams D. Ďábelská zubařka /M/

Adamec R. Bacha na Raracha /M/

Auta, vlaky,lodě a letadla – 
encyklopedie /M/

AUDIOKNIHY
Prokop J. B. Karel IV. Císař a císařovna

Landsman D. Deníček moderního fotra 
1, 2

Mankell H. Ve slepé uličce

Jirotka Zd. Saturnin



ANGLICKY  PSANÁ  LITERATURA

The Best of H. P.  
Lovecraft

Bronte Ch. Jane Eyre and Wuthering 
Heights

Sienkiewicz H. Quo Vadis

Mann T. Death in Venice

Barrie J. M. Peter Pan

Posledním půjčovním dnem v tomto roce 

bude úterý  20. 12. 2016. Provoz opět začíná 

ve čtvrtek 5. 1. 2017.

Přeji všem čtenářům pokojné svátky 

vánoční a do nového roku hodně zdraví a štěstí.

Mgr. Jarmila Čihařová, knihovnice

Vážení spoluobčané, 
o prospěšnosti medu na naše zdraví toho jistě víme všichni dost. Tentokrát bych Vás chtěla upozornit i na 
jiný způsob jeho využití. Někteří tuto možnost znají, pro jiné to může být novinka.

ČESKÝ SVAZ VČELAŘŮ
MEDOVÁ DETOXIKAČNÍ MASÁŽ

Medová masáž je příjemnou relaxa-
cí po náročném a stresujícím dni. 
Dokáže tělo zbavit škodlivých látek 
a díky ní se léčí především tzv. civi-
lizační choroby. Masáž včelím me-
dem pomáhá: 

• při stavech vyčerpanosti a slabosti  
 v důsledku stresu, únavovém syndromu 
•  při napětí, nervových poruchách 
 a stavech neklidu 
•  při problémech s krevním oběhem 
•  při revmatických onemocněních  
 svalů a kloubů, artróze 
•  při žaludečních a střevních  
 poruchách 

•  při chronické rýmě 
•  při bolestech hlavy v důsledku  
 překyselení organismu 
• při výtocích a menstruačních 
 potížích 
•  při slabosti ledvin 
• při onemocněních jater 
•  proti stárnutí pleti
•  při problémech s akné 

Účinky medové masáže: 
• masáž zad včelím medem po obou  
 stranách páteře čistí póry a důkladně  
 prokrvuje pokožku 
• léčivá síla včelího medu působí přes  
 pokožku přímo na reflexní zóny zad  

 a dochází tak k stimulaci činnosti  
 všech orgánů těla 
•  med obsahuje důležité minerály 
 a stopové prvky a tělo přes pokožku  
 tyto látky absorbuje 
• má   detoxikační účinek, uvolňuje  
 z těla usazeniny, které se v průběhu  
 let nahromadily ze životního prostře- 
 dí potravin a léků 
• má   výborné účinky na pleť a silně  
 oživuje celý organismus

Za ČSV  
PhDr. Hana Drábková

25

Sledujte denně nové informace z lukovského dění 
na www.lukov.cz a obecní FB stránce 
Máte v Lukově svou firmu, prodejnu nebo provozovnu své živnosti, o které byste rádi  
informovali spoluobčany? Není ještě zařazena v rubrice SLUŽBY na www. lukov.cz? 
Svůj požadavek s podklady na vložení Vaší firmy do této rubriky můžete zaslat  
administrátorovi webu na e-mail: martinlysak4@seznam.cz.
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JAK SE ŽIJE
V DOMOVĚ PRO SENIORY LUKOV

VÝLET NA POUTNÍ MÍSTO 
VELEHRAD
V září se obyvatelé domova seniorů za 
pomoci sociálních pracovnic vydali na 
výlet autobusem. Cílem bylo poutní 
místo Velehrad. Proto zájem ze strany 
obyvatel byl velký. I počasí nám tento-
krát přálo. Zájezdu se zúčastnilo i 18 vo-
zíčkářů. S přepravou invalidních vozíků 
nám vypomohlo auto místních hasičů, 
za což chceme poděkovat panu starosto-
vi Jiřímu Jangotovi. 

Navštívit tak nádhernou baziliku Na-
nebevzetí Panny Marie a svatého Cyrila  
a Metoděje je nezapomenutelný du-
chovní zážitek. Vždyť poutní bazilika je 
označovaná jako nejvýznamnější poutní 
místo v České republice. V roce 1990 na-

vštívil Velehrad papež Jan 
Pavel II. A v roce 1993 na 
Velehradě proběhlo Celo-
státní setkání mládeže. Je 
neuvěřitelné, co naši před-
kové dokázali postavit  
k poctě slovanským věroz-
věstům. V chrámu jsme 
se pomodlili svatý růženec 
a zazpívali píseň Bože, cos 
ráčil. Po celkovém ztišení 
jsme nemohli opomenout 
návštěvu informačního 
centra, kde jsme si mohli 
zakoupit drobné upomín-
kové předměty, kalendáře a oplatky  
z Velehradu. Nakonec všichni spočinuli 
v místní cukrárně u dobré kávy či zá-
kusku. K tomuto posezení nás vybízel 
nápis na stěne cukrárny, kde bylo na-
psáno „Nejlepší sport – káva a dort“.

Věřím, že všichni účastníci výletu byli 
spokojeni. Velké poděkování patří na-
šim pracovnicím za vzorný doprovod.

POHYBEM KE ZDRAVÍ 
I DOBRÉ NÁLADĚ
Každoročně se domov seniorů Lukov 
zúčastňuje turnaje v šipkách v charita-
tivním domově sv. Anežky v Otroko-
vicích. Tentokrát se turnaje zúčastilo  
11 družstev, což byl rekordní počet. Há-
zelo se dvakrát po pěti šipkách. Čísla se 
sčítala a z toho vzešel výsledek. Naše 

družstvo bylo na 7. místě, což bylo pěk-
né umístění, protože domácí Otroko-
vice mělo tři družstva. Vždyť nemusí-
me vyhrát, reprezentujeme náš domov  
a k tomu se ještě bavíme a sdílíme spo-
lečenství ostatních seniorů. Mnohdy se 
zapojujeme do družných rozhovorů, 
které končí přátelstvím a máme vždy 
radost když se na některém dalším se-
tkání zase uvidíme. Každý soutěžící do-
stal pěkný dárek. 

V polovině září pravidelně jezdíme na 
turnaj v ruských kuželkách v Domově 
seniorů v Loučce. Již je tradicí, že klien-
ti z domova v Loučce přijíždí na soutěž 
zase do Lukova. V Loučce jsme se umís-
tili na pěkném druhém místě. Hurá!

 Věra Horáková,
obyvatelka  DS Lukov

PROSINEC 2016:
Bardoděj Zdeněk
Mihalová Josefa
Surá Štěpánka
Linhartová Zdeňka
Lekešová Stanislava
Teplý Antonín
Baroňová Ludmila
Lochmanová Eva

JUBILANTI V DOMOVĚ PRO SENIORY
Oharková Eva
Staňková Anna
Adámková Blažena
Štefková Blažena
LEDEN 2017:
Kuropatová Anežka
Jurásková Věra
Dlabaja Jaroslav
Křižka Oldřich

Janovská Lýdie
Příkazská Libuše
Roubínková Jiřina
Macháček Antonín
Šlágrová Anděla
Verbergrová Františka
Otáhalová Jaromíra
Belhová Jana
Mosazná Vlasta

Lepíková Josefa
Jašková Marie
Kvapilová Jindřiška
Smetková Anna
Čechová Marie
Holišová Marie
Špazierová Karla
Lhotská Zdeňka
Kolajová Anežka
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SPORTOVNÍ KLUB LUKOV
PODZIM 2016/2017

Nový ročník fotbalových soutěží 
2016/2017 přinesl jednu změnu opro-
ti jaru 2016. Pro velký zájem o tento 
sport v mládežnické kategorii, přihlásil 
SK Lukov do soutěže nově také muž-
stvo přípravky. Do soutěžního roční-
ku 2016/2017 tedy vstoupila mužstva 
mužů, mladších žáků a přípravky.  
U mužů začala soutěž výborně a hned 
v úvodním kole vyhráli nad nováčkem 
soutěže z Němčic. Avšak zbývajících  
12 kol už nedokázali získat se soupeři ani 
jeden bod. V průběhu celého podzimu se 
potýkali s nedostatkem hráčů. Dokonce 
musel v některých zápasech nastoupit 
také trenér Jaroslav Hrbáček (44 let), aby 
na hřišti bylo 11 hráčů. V zimní přestáv-
ce snad bude dostatek času na stabiliza-
ci mužstva a v jarní části soutěže bude 
Lukov předvádět lepší výkony a potěší 
místní fanoušky zlepšenou hrou.

V mládežnických kategoriích se však 
oběma mužstvům vedlo mnohem lépe. 
Mladší žáci zahajovali nový soutěžní 
ročník utkáním venku na horké půdě 
Štípy, která má vynikající mužstvo  
a odnesli si nejvyšší dosavadní poráž-
ku 18:1. V druhém utkání ještě pro-
hráli doma se silnými Halenkovicemi, 
ale pak přišla dlouhá série vítězných 
zápasů, kterou překazila jediná prohra 
s Fryštákem. Podzimní část soutěže 
tak mladší žáci zakončili na krásném  
4. místě se ziskem 20 bodů a skóre 
37:40 z celkových 11 mužstev. Nej-
lepším střelcem se stal Matěj Adá-

mek, který vstřelil 11 gólů. Kapitánem 
mladších žáků byl Martin Halaška.

Nové mužstvo přípravky tvoří hrá-
či ročníku 2006 a mladší. Naši hráči  
v této kategorii předváděli vynikají-
cí výkony a své soupeře jasně pře-
hrávali. Odehráli celkem 10 utkání  
a v žádném zápase nenašli přemoži-
tele. Proto s 10 výhrami a se skóre 
115:25 jasně vyhráli pomyslnou ta-
bulku podzimní části. U této věko-
vé kategorie se však tabulka nevede, 
proto ji nemůžeme uvést. Nejlepším 
střelcem podzimu se stal Tomáš Sta-
něk, který vstřelil 37 gólů. Pochvalu 
ale zaslouží úplně všichni hráči, kteří 
se zapojili do utkání. Kapitánem byl 
pak Matěj Skyba.

Oba mládežnické celky zdobila přede-
vším vysoká účast na jednotlivých tré-

nincích, což se pak projevilo při jednot-
livých zápasech. Poctivým přístupem  
k tréninku se neustále zlepšují ve svých 
fotbalových dovednostech a předvádí 
stále lepší a lepší výkony. V brance vět-
šinu zápasů obou mužstev odchytal Jo-
náš Javořík, který svými vynikajícími 
výkony pomáhal dosáhnout dobrých 
výsledků. Za poctivý přístup k jednot-
livým tréninkům a soutěžním utkáním 
bych chtěl všem hráčům moc poděko-
vat, protože bez toho by to bylo i pro 
trenéra velmi těžké. Důležitá je také 
podpora od rodičů, kteří pravidelně sle-
dují své ratolesti při jednotlivých utká-
ních a pomáhají s dopravou na hřiště 
soupeřů. Za tento obětavý přístup bych 
chtěl všem rodičům a dalším rodinným 
příslušníkům hráčů moc poděkovat. 
Hlavní podíl na materiálním zabezpe-
čení chodu celého Sportovního klubu 
Lukov má Obec Lukov, za což rovněž 
děkuji. Bez této podpory by sportovní 
klub nemohl fungovat. Další poděko-
vání patří i sponzorům, zejména pod-
nikům z Průmyslové zóny Lukov (Ja-
nuška kompresory, Kamiros, Hubert 
Kutňák, Bio-Mio) a dalším.

Rád bych touto cestou poděkoval 
hráčům, funkcionářům, fanouškům  
a všem lidem, kteří se zapojují do 
činnosti spojené se Sportovním klu-
bem Lukov. Pevně věřím, že tak bu-
dou činit i v nadcházejícím roce 2017. 
Přeji klidné prožití vánočních svátků, 
a v následujícím roce 2017 spoustu 
zdraví štěstí a pohody.
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PŘEHLED SOUTĚŽÍ A AKCÍ MLADÝCH HASIČŮ 
SDH LUKOV ZA ROK 2016

Sezónu jsme zahájili po vánočních 
prázdninách s mladšími a staršími 
žáky společným tréninkem v tělo-
cvičně, kde docházíme v zimním  
období každý čtvrtek..

Jarní sezónu jsme přivítali v dubnu 
úklidem tréninkového hřiště. Po úkli-
du a údržbě nářadí jsme začali s tré-
ninkem mladších i starších žáků.

Za družstvo mladších žáků  
nás reprezentovali:
Vašek Březík, Adam Julina, Tomáš 
Perdoch, Jonáš Vařák, Mirek Vít, Adé- 
la Šlampová, Karolína Viceníková, 
Vanda Uvízlová, Julie Julinová, Adam 
Holub, Danek Holub, Josef Březík

Za družstvo starších žáků  
nás reprezentovali: 
Aneta Lysáková, Lucie Vítová, Sá- 
ra Uvízlová, Míša Kolářová, Tere- 
za Perdochová

Jako každý rok jsme se začali  připra-
vovat a intenzivně trénovat na okrs-
kovou soutěž, která se konala letos 
ve Fryštáku dne 4. 6. 2016. Na okrs-
kovou soutěž jsme postavili na start 
mladší i starší žáky. Náš trénink se 
zúročil tím, že jsme posbírali všech-

na první místa a samozřejmě i krásné 
poháry. Mladí hasiči měli obrovskou 
radost z prvních závodů a ještě vět- 
ší z pohárů.

Po okrskové soutěži následovala 
ZLMH, která je seriálem soutěží, na 
kterých je pořadí družstev, splňu-
jících podmínky do ZLMH, ohod-

noceno body, jejichž celkový součet 
určí závěrečné pořadí. Letošní rok 
byl zkušební, a proto jsme se zú-
častnili jen třech soutěží, které byly 
zařazeny do ZLMH. Jedna ze soutěží 
byla i na našem domácím hřišti dne 
18. 6. 2016. Zde jsme poprvé mohli 
porovnat naše síly s ostatními z ce-
lého okresu. I když jsme nedosáhli 
na stupně vítězů, nepřestalo nás to 
bavit, ba naopak nás to motivovalo 
k pravidelným tréninkům.

A aby naše kondice byla co nejlepší, 
tak jsme se zúčastnili okrskového 
soustředění mladých hasičů, které 
se letos konalo 24. 6. - 26. 6. 2016 
v rekreačním středisku Revika ve 
Vizovicích. Počasí nám přálo, bylo 
opravdu nádherně. Celým víken-
dem nás doprovázelo tropické ved- 
ro a největší odměnou soustředě-
ní byl úžasný velký bazén, který 
se nachází v objektu rekreační-
ho střediska. Celý víkend se nesl  
v duchu hasičském. Úkolem celé-
ho soustředění bylo poznat se na-
vzájem s ostatními mladými hasiči  
z okrsku, a to v oblasti požárního úto-
ku a požárnické všestrannosti (uzlo-
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vání, topografické značky, orientace  
v přírodě, první pomoc atd.) a spojit 
se v jeden celek, což se určitě po-
vedlo. Po soustředění jsme se roz-
loučili na dobu prázdnin. 

Po prázdninách nás opět čekaly pra-
videlné tréninky, které nás posunují 
do lepších pozic na soutěžích. Posled- 
ním tréninkem v půli října jsme se 
rozloučili s hřištěm, které jsme zazi-
movali a uložili k zimnímu spánku. 

Do konce roku máme v plánu ještě  
zdolání horolezecké stěny ve Zlíně 
a dokončení oprav a úprav hasič-
ské klubovny, ve které se po novém 
roce budeme scházet a pokračovat  
v zimních trénincích. 

Touto cestou bych chtěla hlavně poděkovat všem mladým hasičům za vzornou přípravu  
a reprezentaci. Poděkování patří také rodičům, bratrům, sponzorům a Obecnímu úřadu Lukov  

za finanční a psychickou podporu.
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3. ROČNÍK TENISOVÉHO TURNAJE
O PUTOVNÍ POHÁR OBCE LUKOV (losované čtyřhry)

V sobotu 1. 10. 2016 jsme ještě skoro 
za letního počasí navázali na úspěšné 
předchozí ročníky.

V základní skupině se potkalo 18 hrá- 
čů, kteří se utkali ve čtyřech kolech, 
pokaždé s jiným spoluhráčem proti 
vždy jinému soupeři.

Do vyřazovacích bojů postoupilo  
12 hráčů, z toho 6 z lukovského klu-
bu:  R. Pavlíček, V. Rudlof, M. Kolář,  
P. Gálík, J. a T.Brázdovi).

Čtyři nejlepší hráči ze základního 

kola postoupili přímo do semifinále:
V. Nuhlíček, T. Břečka, J. a T. Brázdovi

Předkolo o postup do semifinále:
• M. Kolář, Šeda Z. – D. Vilím, 
 D. Novák 0:6
• R. Pavlíček, P. Gálík – V. Rudolf,  
 P. Unzeitig 4:6

Semifinále:
• J. Brázda, T. Břečka – V. Rudolf,   
 P. Unzeitig 6:1
• T. Brázda, V. Nuhlíček – 
 D. Vilím, D. Novák 3:6

Finále:
J. Brázda, T. Břečka - D. Vilím, 
D. Novák 6:3

Třetí místo obsadili oba poražení 
semifinalisté.

Dík patří zúčastněným hráčům, Obec-
nímu úřadu v Lukově, partnerům 
akce – firmám: Restaurace Tuskulum 
Lukov, Rokoleum, Rokospol a jako 
každý rok A. Horákovi z restaurace 
Sportbar Lukov za skvělé občerstvení. 

Text: Jaromír Brázda, ml.
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LEDEN 2017:
Jaroslav Macháň    81 let
Miroslava Kojecká   83 let
Marie Marušáková   75 let
Břetislav Javora   60 let
Miroslav Gajdošík    82 let
Pavel Hýža    91 let
Božena Šudřichová   88 let
Jarmila Richtrová   87 let
Ludmila Pavlíčková   60 let

Lukovská matrika
Jubilanti v Lukově

PROSINEC 2016:
Pavol Nikerle    86 let
Vlasta Kořínková   70 let
Pavla Vondráková   70 let
Marie Viceníková   75 let
František Pagáč   82 let
Eva Javorová    60 let
Marie Svobodová   60 let
Jan Ernest    86 let

Poslední rozloučení

29. 9. 2016   Miloslav Kovář  ve věku 87 let
18. 10. 2016 Jarmila Matonohová  ve věku 94 let

Čas jakoby se zastavil, 
bolest v srdci vrytá,

jen vzpomínka nám zůstane, 
je v našich myslích skrytá.

27. ledna 2017 uplyne osm let,  
co nás navždy opustil

pan Jindřich Horák
Za tichou vzpomínku děkuje Věra Horáková s rodinou

Přivítání do společenství obce dne 3. 12. 2016

Atrey Krajča  16. 6. 2016
Šimon Jadrníček 22. 6. 2016
Marek Drábek 23. 6. 2016
Pavel Drábek 14. 7. 2016
Josef Válek 12. 8. 2016
Julie Šalandová 26. 8. 2016

Viktorie Brázdová 6. 9. 2016
Sára Sláčíková 15. 9. 2016
Elena Jasenská 7. 10. 2016
Vanesa Konečná 22. 10. 2016
Adéla Kocfeldová 31. 10. 2016
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LUKOVJAN – HONZA TOMŠŮ
NA RICKSHAW RUN V INDII

VÍTÁNÍ OBČÁNKŮ
3. 12. 2016
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uzávěrka dalšího vydání  15. 1. 2017  
náklad      700 výtisků
formát zpravodaje   A4 (210 x 297 mm)

Hotové inzeráty v daných rozměrech zasílejte po platbě na OÚ Lukov. Váš 
inzerát by měl mít spadávky 4 mm a ořezové značky. V případě, že budete 
potřebovat poradit, upravit Váš stávající inzerát, popř. vytvořit nový, kontak-
tujte grafika LZ na e-mailu: martinlysak4@seznam.cz.

barevná inzerce/upoutávka na obálce zpravodaje 
inzerát 1/4 str. 104 x 147 mm  350 Kč 
inzerát 1/2 str. 210 x 147 mm  650 Kč

černobílá inzerce/upoutávka uvnitř zpravodaje 
inzerát 1/4 str. 104 x 147 mm  250 Kč 
inzerát 1/2 str. 210 x 147 mm  500 Kč

Upoutávky pro lukovské spolky a organizace ZDARMA

velký sál PO - PÁ 400 Kč/hod., SO - NE 300 Kč/hod.
malý sál PO - NE 150 Kč/hod. | venkovní hřiště PO - NE 120 Kč/hod.

Informace a objednávky na tel.: + 420 775 550 315 
nebo e-mailu topic.z@seznam.cz
Aktuální obsazení CVA naleznete zde: www.lukov.cz/centrum-volnocasovych-aktivit

VYUŽIJTE VOLNÉ KAPACITY KE SPORTOVNÍM, 
TANEČNÍM A TRÉNINKOVÝM AKTIVITÁM! 

Možnost využití pro fotbalové a florbalové turnaje,
pořádání větších sportovních klání. 

CENTRUM VOLNOČASOVÝCH AKTIVIT  LUKOV
• VELKÝ  VÍCEÚČELOVÝ SÁL  
• MALÝ SÁL SE ZRCADLOVOU  
 STĚNOU PRO TANEC
•  VENKOVNÍ VÍCEÚČELOVÉ  
 OSVĚTLENÉ HŘIŠTĚ  
 Z UMĚLÉ TRÁVY
• BEZBARIÉROVÝ PŘÍSTUP

•  PROSTORNÉ ŠATNY  
 A SOCIÁLNÍ ZAŘÍZENÍ
• DĚTSKÉ HŘIŠTĚ VOLNĚ  
 PŘÍSTUPNÉ PRO VEŘEJNOST
•  PARKOVIŠTĚ U BUDOVY
•  8 MIN. CHŮZE  
 OD AUTOBUSOVÉ ZASTÁVKY


